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PREVIHRALI 
SMO VIHARJE!

o  4 (c ai a ju l,, 16-81 a iita iia  1955

Položili smo temelj našemu 
koltorno-prosvotnemo delu

Zavedni beneški Slovenci
— in teh nas je  vedno več
— bom o letos svečano praz
novali 25. letnico ustano
vitve kulturnega društva  
«Ivan Trinko». Ustanovni 
občni zbor se je vršil v V id
m u dne 2. oktobra 1955. le
ta in je  bilo to naše društvo  
prva ku lturna  organizacija v 
zgodovini beneških S loven
cev.

Bila je  lepa, sončna je 
senska nedelja, ko sm o se 
vozili pro ti V idm u iz raznih  
vasi in dolin vzhodne in za- 
padne Beneške Slovenije. 
Vsi sm o čutili nekaj poseb
nega v srcu, vsi sm o se za
vedali, da bom o tisti dan 
ustanovili nekaj pom em bne
ga, kar bo zgodovinske važ
nosti za obsto j in razvoj be
neških Slovencev. Bili sm o  
skrom ni ljudje: bivši parti
zani, delavci, km etje  in m la
di študenti, naši gojenci slo- 
veskih  d ijaških  dom ov v 
Gorici in Trstu, k i so po  
več ko t tisočletnem  obsto ju  
naše narodnostne skupnosti 
im eli prvi srečo, m ožnost in 
priložnost, da so se učili v šo 
lah, v svo jem  m aterinem  je 
ziku, vzljub ili buditelja  Trin 
ità in vse to, kar je naš bu 
ditelj predstavljal.

T isto  nedeljo, ko sm o šli 
v Videm, sm o bili tisti in tak 
šni, ko t sem  zgoraj povedal 
a vsi sm o se zavedali po
m em bnosti našega po tova
nja, vsi sm o vedeli, zakaj 
gremo v V idem . S k lep  o u- 
stanovitv i kulturnega dru 
štva, k i na j bi nosilo ime na
šega pesnika in buditelja, je 
bil sprejet pod orehovo sen
co, pred že facovo  gostilno v 
čeplešiščah, ko sm o se vra
čali iz Trinkovega pogreba, 
iz. Trčmuna.

Tam so padli tudi predlo
gi, kakšen naj bo sta tu t in 
kako se bom o borili za naše 
narodnostne pravice v im e
nu in duhu buditelja, ki 
sm o ga pravkar pokopali. To 
je  bilo 30. jun ija  1954. Pri
prave za ustanovitev društva  
so se zavlekle za več ko t le
to dni. Treba je bilo m no
go prepričevanj in pojasnil 
m ed našim i ljudm i, zakaj 
ustanavljamo to ku lturno  or
ganizacijo. Tudi po ustano
vitv i tega našega prvega 
društva, ni šlo vse gladko. 
K jer ni bilo odkritih  napa
dov in preganjanja sm o na
leteli pa na nezaupanja in 
nerazum evanja. B ili so hudi 
in težki časi. Zaradi znanih  
zgodovinskih dogodkov n i
sm o bili deležni podpore

niti naprednih delavskih, 
strank. N asprotn iki naše na 
rodnostne skupnosti — ra
čunajoč na globoko vero na
ših ljud i in z nam enom , da 
bi nas izolirali m ed lju d s t
vom  — so označili društvo  
za kom unistično  in tako je 
postal «k o m u n is t» sam po 
ko jn i Ivan Trinko. Celo ne
kateri duhovn ik i so z nezau
panjem  gledali na nas in 
nam očitali, da izkoriščam o  
ime uglednega duhovnika  za 
nejasne namene. Ne samo  
nasprotniki, tud i naši dobri 
ljud je  niso mogli razum eti, 
čem u ustanavljam o kulturno  
društvo.

«Živeli sm o brez njega ti
soč let, zakaj bi ne lahko  
živeli tako naprej še tisoč  
le t?» so govorili.

Ne sam o društvo, tudi be
seda kultura, je bila nova 
za n jih  slovar, z.a njih  vsa k 
danjo govorico.

K ulturne m anifestacije, ki 
sm o jih  od začetka prireja
li, niso imele posebnega  
uspeha.

Naši ljud je  niso bili na
vajeni ku lturn ih  prireditev  
in kadar sm o te organizirali, 
so tudi sovražniki — in 
večkrat s pom očjo  oblasti — 
poskrbeli, da bi onem ogočili 
m nožično udeležno. M nožična 
udeležba ljud i na naših m a
nifestacijah, je prestavljala  
«nevarnost» z.a tiste, ki so 
nas sto le tja  tlačili, za nas 
pa znak naraščajoče narod
nostne zavesti.

N asprotn iki so se borili, 
da bi vsaka naša m anifesta
cija propadla, m i sm o se bo
rili, da bi uspela, ker je bil 
naš uspeh poraz za sovraž
nika naše narodnostne sku p 
nosti.

Vsak naš uspeh je vzbudil 
ponos za narodnostne po
sebnosti v našem človeku. 
Važnost borbe za uspeh slo
vensko - ku lturno  političnih  
m anifestaciji — na eni stra
ni — in borba reakcionarnih  
sil za njihov neuspeh po 
drugi strani — niso bila še 
nikoli obravnavana od n iko 
gar.

Naši nasprotn iki so se p o 
služevali najbolj n izko tn ih  
sredstev, da bi prepričali 
uspehe našega delovanja. 
Lansko leto in letos so celo 
m etali cveke (žeb lje) po ce
stah, k i so vodile na K am e
nico.

Toda vsi reakcionarni iz
bruhi, preganjanja, ustraho
vanja in razne zvijače nas 
niso ustavili na poti, k i sm o  
si začrtali ob ustanovitvi 
kutlurnega društva  «Ivan

Trinko».
K ljub  vsem u sm o šli na

prej in sm o  — naj m i je do
voljeno po pesniku  M ateju  
Boru  — previhrali viharje.

D ruštvo «Ivan Trinko» je  
pomagalo ustvariti slovensko  
inteligenco s pom očjo d ija 
ških  dom ov in slovenskih  
šol v T rstu  in Gorici. To na
še društvo  je skrbelo  več let 
z.a slovenske kolonije naših 
otrok, za pošiljanje naših in 
telektualcev na sem inar slo
venskega jezika  v Ljubljano, 
za uzdarževanje s tikov  prire
ditev in nastopov pevskih  
zborov, ansam blov, gledališč 
iz Trsta, Gorice in m atične  
dom ovine.

M ed drugim i je  bilo po 
budnik  in organizator m no
žičnih shodov zgodovinske  
važnosti, ko t so Kamenica. 
Dan emigranta, združenje ru
darjev in druge.

Skra tka , je bilo to kidtur- 
no društvo  sam o in več let 
center kulturnega življenja  
ter kulturnega ustvarjanja  v 
B eneški Sloveniji. In  kar je  
m ed ustanovitelji društva  
«Ivan Trinko» danes najve
čje zadoščenje, je  to, da 
društvo  ni več tako važno, 
kot je  bilo to liko  let, ker  
nism o več sami. P etindvajset 
let ne pom eni dosti v ž iv lje 
nju  posam eznika, norm alne
ga društva  ali ustanove. Za 
nas, k i nism o bili tako nor
malno društo, pom eni 25 
let mnogo. Prehodili sm o  
dolgo in težko  pot, previhra
li sm o viharje! B ili sm o  
trmasti, večkrat obupani, za
radi neznosnih pogojev, v 
katerih sm o delovali. Da ni
sm o vrgli puške v koruzo in 
dvignili rok, bo razum el sa
m o tisti, ki pozna trdovra t
nost beneško  — slovenskega  
km eta.

Danes s ponosom  ugo
tavljam o, da je  ta naša trdo
vratnost rodila sadove: ne 
samo, da sm o ostali živ i in 
aktivn i ko t društvo . Nastala  
so nova društva  in sicer to 
liko, da krije jio  s svo jim  de
lovanjem  celotno področje  
Beneške Slovenije. D u h  
društva  in Ivana Trinka  je  
mogoče oču titi tud i po raz
nih občinskih  svetih  Bene
ške Slovenije.

K ulturno  društvo  «Ivan  
Trinko» je lahko ponosno  
na svojih  25 let obstoja. Odi
gralo je važno vlogo v zadnji 
zgodovini beneških S loven
cev. N jegovo delo ostane kot 
pom em ben  dejavnik  tudi za 
bodoči razvoj naše narod
nostne skupnosti.

Izidor Predan

V nedeljo 2. oktobra je bil velik 
dan za B eneško Slovenijo. Na ta 
dan predpoldne s o  s e  zbrali v Vid
mu številn i m ožje in mladinci, d e 
kleta in dijaki iz mnoghih vasi na 
cbčni zbor kulturno - prosvetnega  
društva «Ivan Trinko». Ni jih oviral 
ne trud ne bojazen, prišli so , da po 
sto letnem  molku ustanove svojo  
prvo društvo. Prišli so  zato, da svoj 
rod dvignejo na kulturno višino  
svojih bratov, da ne bodo v eč  zao
stali, da bodo po sporočilu svojega  
m rtvega, a vedno živega voditelja  
Ivana Trinka čuvali in branili na
rodni in kulturni zaklad.

Te ideje so  sijale razklic v seh  pri
sotnih in so  odm evale iz b esed  za
stopnika pripravljalnega odbora, ki 
je govoril:

V imenu pripravljalnega odbora 
pozdravljam v se  ud eležence, ki so  
s e  odzvali našem u vabilu. Pozdra
vljam današnji praznik, ki je za nas 
b en ešk e  S lo v en ce  izredno velikega  
pom ena, saj je to  prvič v naši zgo
dovini, da govorim o o lastnem  kul- 
turno-prosvetnem  društvu.

Zbrali sm o  s e  tu v Vidmu ob s li
ki pokojnega m ons. Ivana Trinka in 
mu obljubljamo, da bom o skušali 
nadaljevati pot, ki nam jo je on za
risal, ko je š e  živel m ed nami.

Dobro v e s te , da si mora vsak na
rod, ki hoče, u sp ešn o  ustvarjati in 
razvijati svojo  kulturo, izoblikovati 
tudi najvišje organe, ki ga vodijo in 
mu to om ogačajo; pri nas bi bil ta 
višji organ prosvetno društvo. Naši 
ljudje so  že  od nekdaj želeli, da bi 
im eli kakšno ustanovo te  vrste, da 
bi s e  m ogli kulturno izživljati in 
seznanjati s  slovensk o  kulturo.

Toda do tega  ni m oglio priti, saj 
v e ste , da sm o bili vedno predm et 
raznarodovanja. Mi pa nism o klo
nili, dediščino naših prednikov —  
sladki materin jezik —  sm o  ohra
nili do današnjih dni in to je naše  
najboljše orožje v življenskem  
boju. Jezik je najvidnejši znak s a 

m obitnosti vsakega naroda do la st
nega kulturnega izživljanja. Mi b e 
neški S lovenci pripadamo sicer  m a
lem u narodu, toda narodu, ki po 
svoji stopnji izobrežbe spada med 
najbolj kulturne. Važno je tudi, da 
s e  je  v naš ustrudila zavest, do 
tega, kar so  tako zv esto  čuvali na
ši predniki, ne sm em o izgubiti in pu
stiti, da bi s e  sprem enilo v pepel. 
Ne sm e  s e  zgoditi nikdar v eč, da 
bi vrgli v ogenj naše  knjige in v se  
kar dokazuje, da sm o S lovenci. Ne, 
do tega  ne sm e  priti nikdar več, 
ostati moramo neomajni v borbi za 
naše  kulturne pravice.

Pa bo morda kdo dejal, kako pa 
naj s i  ustvarim o kulturo, ko pa ni
mamo prilike in m ožnosti, ker nima
m o slovensk ih  šo l v naših vaseh?

Da, do včeraj je bilo res težko, 
treba je bilo sam o ohranjati stare  
svetin je  naših prednikov, da niso  
izstrebili s loven sk ega  jezika iz na
ših  dom ov, dan es pa je v se  dru
gače.

Kulturno prosvetno društvo «Ivan 
Trinko», ki ga d an es ustanavljam o, 
bo skrbelo prav za te  m ožnosti, s e 
veda s  pom očjo v ašega  sod elova
nja. N ešteti naši dijaki že  študirajo

v Trstu ali Gorici in njih štev ilo  se  
vsako leto  veča. Tem je torej že  
dana m ožnost, da s e  izobražujejo v 
svojem  m aterinem  jeziku in je s e v e 
da tudi njihova dolžnost, da širijo 
sloven sk o  kulturo v svojih domačih  
krajih.

N aše kulturno društvo pa bo iz- 
skalo š e  drugih m ožnosti. V teh  
prostorih na primer, bo na razspo- 
lago obširna knjižnica, kjer bo naše  
ljudstvo lahko spoznalo v se  večje  
slo v en sk e  p isatelje  in pesn ike in 
v so  zgodovino n ašega  naroda. Z 
vašim  sodelovanjem  bi prišli š e  do 
drugih lepih uspehov. V marsikateri 
vasi bi s e  lahko organizirali pevski 
zbori, igre in druge prireditve. V se  
to bi ogrom no pripom oglo k sp lošn i 
izobražbi in dvigu sloven sk e  kulture 
na naših tleh.

To bi bil le začetek  in prvi pro
gram, ki ga moramo uresničiti. Če  
bom o s  skupnimi m očmi orali na 
našem  kulturnem polju, bom o prav 
gotovo pretrgali t is te  težke zeležn e  
verige, ki s o  do danes uklepale na
š e  roke in uresničile  s e  bodo želje  
n ašega  pesnika-voditelja Ivana Trin
ka:
«Oh, daj, zasijaj sv it nam zore bajne, 
vstani so n ce  zm age nam sijajne! 
Prikazi skoraj žarko nam s e  lice  
pogažene pravice!».

Nato je bila dana b eseda  predsta
vniku iz Gorice, ki je prinesel poz
drave in voščila  kulturnih organiza
cij iz G oriškega. Po prisrčnih poz
dravih je g o st ced  drugimi dejal:

Prosvetno društvo, katero si bo
s te  dan es ustanovili in bo nosilo  
im e m ons. Ivana Trinka, v a šeg a  naj
večjega  pesnika in pisatelja, naj bo 
granitni tem elj k vsem u vašem u bo- 
dočnem u kulturnemu delu. Z dana
šnjim dnem  s o  postavljeni s icer  t e 
melji tej novi kulturni sgradbi, a 
potrebno bo, da vsak S lo ven ec  iz 
B eneške S lovenije prispeva z vsem i 
svojim i razpoložljivimi m očm i, da 
postane ta kulturna izgradnja po
polna in čvrsta, da bo lahko služila  
svojiem u nam enu. Tako delo  je s i
cer težko in je bilo pri vsakem  na
rodu najtežje delo , a v se  kaže da bo 
šlo , ker s o  tu dokazi, da je  benešk i 
S lovenec čvrst in zdrav ter d ovze
ten  na izobraževanje; to  s o  dokazali 
vaši najmlajši, ki so  s e  lotili študija 
v m aterinem  jeziku in dosegajo  da
n es odlične usp eh e v goriških in 
tržaških srednjih šolah.

Nato s e  je dotaknil nekaterih zg o 
dovinski dejstev  in nadaljeval:

Tako kot imajo otroci italijanskih 
staršev  pravico, da jih m aterina b e 
sed a  sprem lja od rojstva, preko o- 
troških vrtcev in osnovnih so l do  
v se  v išje  izobražbe, isto  pravico bi 
morali im eti otroci slovensk ih  star
šev , da jih m aterina b esed a  sp rem 
lja skozi v se  osn ovne in srednje  
šo le . N ihče ne m ore trditi, da s e  
otroci na G oriškem  in Tržaškem ne 
nauče v slovensk ih  šolah tudi drža
vljanskega jezika. Dokaz je takoj tu, 
ker otroci, ki so  dovršili s loven sk e  
srednje šo le , z lahkoto študirajo na 
italijanskih univerzah.

Sledilo  je  poročilo o pravilih dru
štva.

Ko s o  bila pravila z  nekaterimi 
dodatki sprejeta, s e  je prešlo  k 
volitvam  upravnega in nadzornega 
odbora, v katerega je bilo izvolje
nih devet ozirom a trije člani. Izvo
ljeni odborniki s o  mladi, delam ožni 
in imajo veliko voljo do dela, kar 
so  pokazali tudi v diskusiji.

Po končanem  ustanovnem  obč
nem  zboru so  s i zborovalci o g le 
dali društveno knjižnico, ki š te je  že  
m nogo izvodov klasičnih in m oder
nih del slovensk ih  p isateljev.

PADLA COSSIGOVA VLADA
Kakor s e  Je predvidevalo, je C ossigova vlada pa

dla, zaradi znanega «dekretona». Predsednik republi
ke Pertini, ki je bil na obisku na Kitajskem, s e  je pred- 
časom  vrnil domov in takoj začel posvetovanja.

Ko pišem o te  vrstice, kriza š e  vedno traja.
Pertini je poveril mandat predsedniku DC Forla- 

niju, ki bo poskušal ' sestaviti novo vlado.

Izhaja vsakih 15 dni
Posamezna š te v ilka  300 lir  
NAROČNINA: Letna 5.000 lir  
Za inozem stvo: 6.000 l ir  
Poštni tekoč i račun za Ita lijo  
Založn iš tvo tržaškega tiska  
t r s t  11-5374
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Il Natisone va difeso
Č e s t i t k e  
k u l t u r n e m u  
d r u š t v a  
" I v a n  T r i n k o

V im enu S lovensk e  kulturno - 
gospodarske zveze in v seh  va
njo včlanjenih organizacij in dru
štev . prejm ite najiskrenejše č e 
stitke ob 25-letnici obstoja va
še g a  društva. V aše d e lo  je v 
povojnem  času  vzklilo iz vztraj
nega prepričanja, da je treba Slo- 
voncem  v videm ski pokrajini za
gotoviti obstoj in kulturno rast, 
kljub tedanjim  težkim  razmeram, 
ko je bil že  vsak poskus izpriče- 
vanja narodne zavesti v Beneški 
Sloveniji podvržen najhujšim na
cionalističnim  pritiskom .

Znali s te  vztrajati in s e  pre
biti skozi najtežje trenutke z za
vestjo , da je narodnostno pre
bujenje S loven cev  v videm ski po
krajini nelahka, vendar plem enita  
naloga. Zato je v a še  opravljeno 
delo toliko bolj dragoceno, pa ne

sam o za razvoj delovanja v vi
dem ski pokrajini, katerem u ste  
vtisnili neizbrisen pečat, tem več  
je velikega pom ena za celotno  
našo narodnostno skupnost.

*  *  *
Ob 25-letnici tako plodnega d e 

lovanja vam želim o, da bi š e  na
prej u sp ešn o  opravljali svo je  n e
nadom estljivo poslanstvo.

S lovenska kulturno- 
gospodarska zveza

Esprimiamo vive congratula

zioni per im portante anniversario  
ed auguriamo ancora proficuo la
voro in favore nostra com unità  
STUDENCI

*  *  *

Uniti dal ricordo porgiamo au
guri DOM

M A T A J U R

LA BABA BRONTOLA
Abbiamo avuto m odo di o ccu 

parci del piano insediam enti produt
tivi del Matajur fin dal 1978, quan
do pubblicam m o una conversazio
ne con l'allora sind aco  di Savogna  
Pietro Zuanella- L’am m inistrazione 
com unale esprim eva allora la i o  
lontà di valorizzare il Matajur ri
spettando prima di tutto gli in teres
si delle popolazioni ch e  abitano 
lassù  e, quindi, le vocazioni prima
rie di un territorio di grande pregio  
am bientale.

Il fatto ch e  il Mata|ur a v e sse  su 
bito alcuni programmi non proprio 
rispettosi di quelle e s ig en ze , ren
deva chiaro il d iscorso  di Zuanel
la, ch e  ben co n o scev a  le vicende  
relative allo «sviluppo» turistico del 
«Grande Monte».

Il piano viene oggi riformulato 
dalla nuova am m inistrazione e  dal
la Comunità Montana.

Q ueste, tuttavia, agli occh i della 
gente , non presentano le garanzie  
n ecessa r ie  per rimuovere gli a sp et
ti negativi del progetto e per la 
form ulazione delle priorità ch e  si 
debbono m antenere.

Intanto alcune infrastrutture s o 
no considerate  asso lu tam en te inu
tili e  perfino d an nose  allo sviluppo  
del Matajur: è  il c a so  della se g g io 
via, ch e  dovrebbe partire dalla lo
calità «Na Poluozeh» per raggiun
gere il rifugio Pelizzo,- è  il c a so  di 
altre ancora c h e  pregiudicherebbe
ro fortem ente la vocazion e  produt
tiva e  la g estio n e  del territorio, il 
quale sarà so tto p o sto  a pratiche li
m itative del diritto di proprietà.

Inutile viene considerata quella 
sp ec ie  di Luna Park rappresentato  
da parcheggi attrezzati, con  impian
ti ricreativi e  se lf-serv ice  collocati 
nei prati montani dei «Polog»: que
sti tenderebbero ad em arginare an
cora di più il centro abitato di Mon
tem aggiore. E via dicendo.

Qui si vuole tagliare fuori il pae  
se! d icono i giovani paventando  
perfino l’abbandono degli alleva
menti di bestiam e ancora in vita- 
Infine: una sim ile im postazione,
quali risultati econom ici darebbe?  
O si tratta so lo  di un piano farao
nico per spillare milioni (si parla di 
diversi miliardi) alla R egione ed al
la Comunità Montana, pronta —  in 
questi ca si —  a lanciare il su o  sa l
vagente.

Tutto q u esto  è  sa ltato  fuori già 
nel dibattito in o c ca s io n e  della Fe
sta della M ontagna, com e abbiam o  
riferito in un precedente  articolo. 
Anche lassù  so n o  venute voci qua
lificate a criticare il piano, che ap
pare fortem ente condizionato da in
teressi esterni. Dopo di c iò  si so 
no riuniti con  il parroco —  il sa g 
gio don Gujon — , i giovani del 
paese: non so n o  stati ancora pa
gati nem m eno i danni arrecati a 
su o  tem po (e  so n o  anni) per la 
strada, e  già si ricom inciai

S eco n d o  i giovani (è a n ch e il pa 
rere di Pietro Zuanella) per valo
rizzare il Matajur bisogna partire in 
m odo diverso e  studiando forme 
diverse: la b a se  di tutto deve e s 
sere  la cooperazione, che assicuri 
la g estio n e  del territorio alla gente

del posto  e  garantisca al Matajur 
una reale produttività. La forma 
avanzata è, dunque, quella della 
cooperazion e a tutti i livelli.

Prima di tutto la cooperativa per 
i diritti di g e stio n e  del territorio. 
Poi: la cooperativa per la produzio
ne silvo-pastorale e  zootecn ica , e  
ancora la cooperativa per la va lo
rizzazione turistica (che non abbia 
so lo  carattere invernale), per l’in
centivazione dell’iniziativa privata e 
l’am m inistrazione degli in teressi c o 
muni-

Tutto a partire dai centri abitati 
con il recupero e  l’am m odernam en
to prioritario delle ca se  e  dei ru
stici attrezzabili.

Perchè le c o se  vadano in porto 
si è costitu ito  un com itato di fatto, 
ch e  intende procedere rapidam en
te, radunando ! capi-famigila, per 
prospettare soluzioni e  priorità.

Il d iscorso , ch e  si svilupperà con  
iniziative di carattere tecn ico  e  po
litico, è  calzante: la g estio n e  del 
Matajur è un problem a, prima di 
tutto, della popolazione ch e  vi è 
sem pre vissu ta  e la sua giusta va
lorizzazione può e deve interessare  
veram ente tutti gli abitanti delle  
Valli del Natisone.

P. P.

D E S E T  LET 
"KLADIVA,,

V nedeljo  14. sep tem bra 
je  KLADIVO koroška kul
tu rno  politična revija, sveča
no praznovala desetletnico 
svojega obsto ja .

O krog KLADIVA se je  že 
p red  desetim i leti zbrala 
na jnap rednejša  in zavednej- 
ša m ladina koroških  Sloven
cev.

Deset let obsto ja , deset 
let borbe! Na straneh  tega 
časopisa so vedno odm evale 
težnje slovenskega m lad in
skega g iban ja  in ne sam o to. 
V desetih letih  svojega ob
s to ja  je  KLADIVO znatno 
prispevalo k o b u jan ju  n a 
rodnostne zavesti, posebno 
tam , k je r je  b ila  naša slo
venska narodna  skupnost 
najbolj ogrožena. KLADIVO 
je  prispevalo  k dem okra
tičnem u razvoju  avstrijske  
družbe z vključevanjem  p o 
m em bne vrste  nem ško govo
rečih  dem okratov  v boj za 
pravice koroških  Slovencev.

Slovensko praznovanje 10. 
obletnice KLADIVA je  bilo 
v Šentprim ožu, v dom ačem  
ku ltu rnem  dom u, pod  ge
slom: PROTI NEONACIZ
MU, ZA M IR IN  ENAKO
PRAVNOST MED NARODI.

Slavja so se udeležili tudi 
slovenski m ladinci iz Ita lije  
in m atične dom ovine.

Seveda duša proslave je 
b ila  štev ilna p riso tnost slo 
venske koroške m ladine, k a r 
priča, da je  sejalo KLADIVO 
na plodna tla. O rganizatorji 
so poskrbeli za bogat ku l
tu rn i p rogram , v katerem  so 
sodelovali Slovenci iz vseh 
treh  dežel. Med drugim i so 
nastopili: fo lk lorna skupina 
«Tine Rožanc» iz L jubljane, 
«Canzoniere Triestino» in re 
zijanski pesm ar Rino Chi- 
nese.

Proslava je  im ela še večji 
uspeh, kot so pričakovali 
p rired ite lji, kar j ih  bo 
vzpodbujalo, da bodo nada
ljevali po začrtan i po ti, da 
se bodo še z večjim  elanom  
in zavzetostjo  borili za p ra 
vice svojega naroda.
M edtem  ko čestitam o KLA
DIVU za njegov prvi, a po
m em ben jub ilej, m u želimo 
še nada ljn ih  uspehov v n je 
govih p rizadevanjih  za do
sego narodnostn ih  p rav ic  
koroških  Slovencev in za de
m okratičn i razvoj avstrijske  
družbe, da bi dosegel čim- 
prej cilje, za katere  se bori 
in nam ene, zarad i ka te rih  je 
začel izhajat.

U redništvo

S filza  d i votazioni unani
m i al consiglio com unale di 
S  Pietro al Natisone, salvo 
che per una astensione di 
Specogna (aveva dichiarato  
voto contrario) sul sollecito  
rivolto  a Regione e Provin
cia per i fond i di due colle
gi. I fond i ritardano, i de
biti non si possono pagare 
perchè i com uni non han
no soldi, il collegio IP S è 
chiuso.

La situazione era stata il
lustrata  dagli assessori Chic- 
chio e Blasetig, m entre Ada
mi, vice-sindaco, proponeva  
la costituzione di una com 
m issione com unale per i pro
blem i dell'istruzione.

Voti unanim i anche sul 
prim o in tervento  per il Pia
no per l’Edilizia Econom ica  
Popolare, per il cam po spor
tivo, per una lottizzazione  
privata, per il program m a di 
in terventi in base alla legge 
63, per l ’anno 1981, l ’an tic i
pazione dei fond i per l'in
tervento  pubblico.

Il pun to  particolarm ente  
d iba ttu to  è sta to  quello ri
guardante la tutela del Na 
tisone.

E ’ toccato a ll’assessore  
Renato Qualizza il com pito  
di illustrare l ’ordine del gior
no. D efinito il problem a con

K om unis t i  n a š e  d e ž e l e  
v Ljubljani

N a vabilo cen tralnega  k o 
m ite ja  Zveze kom unistov  
S lovenije je  b ila  v če trtek  2. 
o k tob ra , v L jub ljan i delega
c ija  deželnega kom ite ja  PCI.

S rečan ja  m ed  kom unisti 
F u rlan ije  - Ju lijsk e  K ra jine  
in  S lovenije so se udeležili: 
p red sed n ik  cen tralnega  ko
m ite ja  Zveze kom unistov, 
Popit, se k re ta r  Šetinc, p re d 
sednik  kom isije  za zunan je  
stike  Sm ole in  sek re ta rij 
m edobčinsk ih  kom itejev  ob
m ejn ih  občin. D elegacijo de
žele F u rlan ije -Ju lijske  K ra ji
ne so sestav lja li deželni t a j 
n ik  PCI R ossetti, se k re ta r  
go riške federacije  Paiza in 
Petricig , član  vodstva vi
dem ske federacije .

V razgovorih  so ob ravna
vali m edsebo jne  prob lem e 
dveh držav in  p a rtij , p redv
sem  p a  je  b ilo  govora o so 
delovanju  m ed  Slovenijo  in  
deželo F u rlan ije  - Ju lijske  
K ra jin e  s postopno  uvedbo 
osim sk ih  sporazum ov.

la citazione di s tu d i scien ti
fic i e tecnici circa il pericolo 
che il N atisone possa vera
m ente  so ffrire  per una u lte
riore sottrazione di acque  
(com e è previsto  dal proget
to del Consorzio Poiana per 
il torrente Arpit di Stupiz-

MANZINI :
STOP ALL’ARPIT
Al m om ento  di andare  
in stam pa apprendia
mo ch e  il Com une di 
Pulfero ha b loccato  
i lavori per l’a llaccia
m ento  dell’ ARPIT al 
Poiana
Nel prossimo numero i lettori troveranno 
un nostro servizio sull'argomento

za), Qualizza si è fa tto  por
tavoce dell'allarm e che si è 
d iffu so  tra la popolazione. 
L ’assessore della Lista Civi
ca si è opposto  con decisio
ne e senza m ezzi term ini a 
qualsiasi ulteriore prelievo

L’A.N.P.I. Provinciale di 
Udine ha inviato, dom enica 
28 settem bre, una num erosa 
delegazione di com batten ti 
della guerra  di liberazione 
alla m anifestazione celebra 
tiva che si è tenu ta  a Mar- 
zabotto  nel tragico ann iver
sario  del m assacro  di o ltre  
1800 vecchi, donne bam bini 
com piuti dalle SS di Reder.

Q uest’anno la celebrazione 
ha assunto  un partico lare  r i
lievo sia perchè cade dopo 
l’inaccettabile sentenza del 
T ribunale M ilitare di Bari 
che ha concesso la libertà  al 
crim inale nazista, sia perchè 
intende esprim ere i senti-

COMUNICATO STAMPA

All’esam e del PCI i proble
mi delle Valli del Natisone

Si è r iun ito  g iorn i fa  il co 
m ita to  di zona delle Valli 
del N atisone del p a rtito  co
m u n is ta  italiano , con la p a r 
tecipazione del consigliere 
regionale Eligio Simsig.

Nel corso  della  riun ione 
sono s ta ti a ffro n ta ti alcuni 
p rob lem i u rgen ti delle Valli 
del N atisone : com unità
m ontana , il p rob lem a del 
p iano  p ro d u ttiv o  del M ata
ju r, quello della  tu te la  del 
N atisone ed  alcuni p ro b le 
m i in tern i, quali la  c o s titu 
zione di alcune qualificate

di acqua, sostenendo la ne
cessità della difesa del f iu 
me, che ha le caratteristiche  
di bene am bientale e quelle, 
garantite dalla legge, di m o 
num ento  naturale.

«Non è giusto che noi pa
ghiam o l ’onere d i far venire 
l'acqua dall'acquedotto  cen
trale, quando altri ci porta 
no via la nostra.'». Questa la 
sintesi dei discorsi che ab
biam o sentito. E ’ stata qu in 
di proposta al Consiglio una 
mozione, con la quale si de
libera di indire una giornata 
di stud io  sul Natisone, invi
tando alla partecipazione le 
Associazioni sportive e cu l
turali e gli E n ti locali, la 
Provincia, la Regione e le 
associazioni ecologiche.

Dopo gli in terventi di Bla 
setig, Specogna, Bruna Dor- 
bolò, il sindaco M arinig ha 
posto ai vo ti il docum ento  
che è sta to  approvato da tu t
ti i consiglieri con qualche 
ritocco.

In teressante ci pare l ’ap
pello al Com une di Pulfero  
ed alla Com unità M ontana, 
a ffinchè si rendano partecipi 
alla causa del Natisone.

m enti di fra te rn ità  dei friu 
lani nei confronti dei c itta 
dini colpiti dalla violenza 
om icida che ha cara tterizza
to l’infam e attendato di Bo
logna che ha supera to  ogni 
lim ite della ba rbarie  del te r 
ro rism o neofascista.

Alla cerim onia era  presen 
te il M edaglione del G ruppo 
Divisioni G aribaldi - Osoppo 
del Friuli a testim onianza 
della so lidarietà  della resi
stenza e della popolazione 
friu lana che anche essa ha 
duram ente  com battu to  e sof
ferto  con tro  l ’occupatore n a 
zista p e r  conqu istare  a ll 'I ta  
Ha il d iritto  alla libertà , a l
la giustizia ed alla pace.

com m issioni. U na di queste 
r ig u ard erà  i p rob lem i della 
classe operaia, la seconda le 
question i relative a ll’a ttu a 
zione del tra t ta to  di Osimo, 
u n a  te rza  la questione gio
vanile. Il PCI in tende anche 
p rom uovere  la form azione 
di u n  g ruppo  p e r i p rob lem i 
dei com uni ed  un  a ltro  an 
co ra  su lla  ricostruzione.

L’esigenza di u n  gruppo  
operaio  è s ta ta  p a rtic o la r
m en te  so tto lin ea ta  p e r  la 
p ro spe ttiva , che si fa  ogni 
g iorno p iù  concreta , di uno 
sviluppo dell’ occupazione 
nel te rr ito rio  e, quindi, di 
uno  sviluppo sociale cui il 
PCI è m olto  in teressa to .

R e v ija  "M A N D I,,  o  Titu

V Vidmu je  izšla nadvse zanimiva revija MANDI, ki jo urejuje Gianni 
Passalenti. Revija je p osvečen a  pokojnemu predsedniku SFRJ Josipu Titu. 
O uglednem  revolucionariu in državniku p išejo  znani jugoslovanski politiki, 
njegovi ožji sodelavci in furlanski politik, bivški kom isar garibaldinskih 
divizij Mario Lizzerò Andrea.

Revijo lahko naročite tudi na Novem  Matajurju in stan e  2.000 lir.
Na sliki, ki je bla posneta  ob priliki uradne predstavitve revije na 

jugoslovanskem  konzulatu v Trstu, vidim o urednika Passalentija, genera l
nega konzula Cigoja, konzula Benaliča in nam estnika konzula Kanteja.

O K U  O G N J I Š Č A ___
Že vič m escu poslušam o po radiu Trst A oddajo, ki jo 

pripravlja Luciano Chiabudini usako trečjo nedjejo popudan, 
ob dvjeh in kjek čerjes.

V telim tražmišionu čujemo usega po no malo, naše petje, 
naše novice, pravce, zgodbe, zgodovino, in takuo naprej. Pa 
kar je Ijeušega in buj novega, so  tiste  reči, ki Luciano je 
vegruntu iz svoje glave.

Ena med telimi je «srakečebar», nova besjeda, ki pomeni 
«Gazzettino». Luciano je pomislu, kakua prevest iz italijan
skega «Gazzettino», in je pomislu, da «Gazze» pri nas so  
srake, in «tino» pri nas je čebar, takua usekupe je ratalo 
«srakečebar».

Sada Luciano jo je pomislu no novo, v Benečiji imamo 
Beneško G ledališče, ka bi ne bluo pru, da bi tudi to sodelovalo  
v oddaji?

Takua je ratalo, in od sada naprej bojo nove sk eče, zelo  
sm ješne, pravce, in takua napri, igral tisti igralci Beneškega  
Gledališča, ki jih usi poznamo v Benečiji.

Za trečjo nedjejo otuberja bomo takua lahko poslušal, 
kar je paršlo uon s  telega sodelovanja in vam lahko porčem, 
ist ki sem  jih že ču, da bo adna ura zarjes sm ješna in prijetna, 
ki bi jo ne muoru zgubit nobedan Benečan.

Takua usi pred radio u nedjejo 19, otuberja, ob dvjeh in... 
an jih bota čul, pru lepe!

D e l e g a z i o n e  de l la  R e s i s t e n z a  fr iu lana a M a r z a b o t to
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CONVEGNO SULLE MALATTIE PROFESSIONALI
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Thunder Bay (Kanada). Poročila s e  je Marcella C econ. Na sliki je njen mož 
Murrj s  parjatelji na dan poroke.

R if le s s io n i in m a rg in e  a lla  c o n fe re n z a  
d e i p r o f .  G. C ern o  a  Lugano

I lavori sono iniziati il v en erd ì 12 
alle o re  20, con una  tavola  ro to n d a  
sugli a sp e tti m edici de lle  m ala ttie  p ro 
fessionali.

A i p artec ip an ti —  m edici, o p e ra to 
ri S an itari e  am m in istra to ri com unali, 
si è  agg iun to  anche u n  fo lto  pubblico  
di persone d ire tta m e n te  in teressa te  
alla p rob lem atica  in d iscussione .

In  a p e r tu ra  il responsab ile  de l p a 
tro n a to  I.N .A .C . di C iv idale  A do  C o n t, 
ha illu s tra to  gli scopi del convegno 
ed i p ro b lem i che  h an n o  co n d o tto  il 
p a tro n a to  I.N .A .C . e l ’U nione E m i
g ran ti S loveni ad o rganizzarlo .

L ’a p e r tu ra  u fficiale è s ta ta  fa tta  da 
M ario  C olli, p res id en te  del C onsiglio  
della R egione F riu li V .G ., il qu a le  ha 
m esso in r ilievo  l ’im portanza  p ra tira  
d e ll’in iziativa per un  g ran  nu m ero  di 
persone.

D o p o  d i che , Ferrucc io  C lavora, 
p resid en te  d e ll’U n ione E m ig ran ti Slo
veni ha p reso  la paro la  per so tto lin eare  
l ’opera  svo lta  u n ita r ia m e n te  al p a tro 
na to  I.N .A .C . di C iv idale  e de lla  stes
sa U .E .S.

Si è  q u in d i e n tra ti  nel v ivo  del te 
ma con  la relazione del d r. D ecortis, 
e sp erto  del F o nds M aladies Professio- 
r.alles d i B ruxelles, che  si è  p rin c ip a l
m en te  so fferm ato  sulla s in tom ato log ia  
di «dep istage»  e di d iagnosi.

D al can to  lo ro  i d o tto ri  P itza lis e 
C olle h a n n o  p resen ta to  i r isu lta ti di 
una  indag ine  conoscitiva c o n d o tta  in 
un  cam p io n e  d i 300 p en sio n a ti di 
ren d ita  p e r  silicosi m ira n te  a cono
scere le lo ro  condizion i di v ita  e 
l ’evolversi de lla  lo ro  m ala ttia .

I r isu lta ti —  m olto  p e r tin e n ti —  
d im o stran o  ch e  m olto  si p u ò  fare  per 
m ig lio rare  le  condizion i d i sa lu te  fi
sica e psicosociale deg li in teressa ti.

La tavo la  ro to n d a  si è conclusa con 
un  am pio  d ib a tt i to  dove sono sta te  
scam biate  num ero se  in fo rm azion i tra  
i vari m edici e con degli esem pi p ra 
tici i llu s tra ti d a  rad iografie  sign ifi
cative.

S abato  13 dalle  o re  8 .30 , il p resi
d e n te  del s indacato  dei m in a to ri d e l
la F .G .T .B ., L ucien  C harlie r, il d r. 
D ecortis , il responsab ile  de l P a tro n a to  
I.N .A .C . A d o  C o n t e m em bri de l co
m ita to  degli E x  m in a to ri si sono  ten u ti 
a d isposiz ione  di un  fo lto  pubblico  
v en u to  a d isc u te re  dei p rob lem i g iu 
rid ic i, p ension is tic i e sociali ai quali 
si trovav an o  co n fro n ta ti concre ta
m ente.

In  p ro seg u im en to  d e i lavori si è 
te n u ta  u n ’assem blea pubblica  alla q u a
le h an n o  p a rtec ip a to  circa 500 p er
sone.

I sa lu ti e l ’in tro d u z io n e  sono s ta 
ti p o r ta ti  d a  A do  C ont che ha p re 
sen ta to  le p erso n a lità  in te rv en u te , tra  
q u este , il d r . G ab rie le  R enzulli asses
sore reg ionale al L avoro , A ssistenza

IL TESTO DELLA PETIZIONE:

Patronato I.N.A.C. di Cividale 
Patronat I.N.A.C. iz Čedada

sociale ed  E m igrazione, ha so 'to linea- 
to  l’in teresse  delle  au to rità  re g ’onali 
p e r q u esto  tip o  di in iziativa anche per 
q u a n to  rig u ard a  la consistenza del 
r ie n tro  degli em igran ti e della neces
sità  di d a r  loro  u n ’assistenza adeguata .

L ucien  C harlie r, p re sid en te  del s in 
dacato  dei m in istri della F .G .T .B . ha 
illu s tra to  da  p a rte  sua le n ov ità  in 
m ateria  p ension istica  nonché il perchè 
dei num erosi p rob lem i connessi: r i
ta rd i de lle  defin izion i de lle  pensioni 
a lle vedove, p roced u re  de lle  ren d ite  
p er silicosi, ricorsi presso  i tr ib u n a li 
del lavoro , concessioni degli assegni 
fam igliari, r ita rd i dei pagam enti ecc.

A l d r. D ecortis sono s ta te  poste  
una serie  d i dom an d e  rig u a rd an ti la 
p revenzione e la cura delle  m ala ttie  
p rofessionali, con partico lare  rife rim en 
to alla silicosi.

Ai q u esiti il d o tto re  ha  d a to  r isp o 
ste  ch iare  ed  esau rien ti su sc itando  più 
v o lte  l ’app lauso  dei con v en u ti p a r ti
co larm en te  q u an d o  sono  s ta te  solle
vate  le q u estio n i rig u a rd an ti il m iglio
ram en to  della  m ala ttia , le p ro sp e tti
ve per il fu tu ro  della  stessa, le a ltre  
m ala ttie  che possono essere calcolate 
p e r  u n a  dom an d a  di re n d ita  p e r  m a
la ttie  p rofessionali e i co n s’gli p ra 
tici a tti ad im p ed ire  il pegg ioram ento  
delle  cond izion i fisiche degli a ffe tti da 
silicosi.

L ’in te ro  q u ad ro  è s ta to  co m p le ta to  
dai d o tto r i  aP itza lis e C olle con  la 
p ro iez ione  di alcune d ’apositive  con 
c cm m en to  da  lo ro  a p p ro n ta te  ne l cor
so d i u n ’inch ies ta  c o n d o tta  da  loro 
stessi ne lle  fab b rich e  a scopo di p re 
venzione delle  m ala ttie  causate  da  am 

b ien ti e condizion i d i lavoro  insano.
E ’ segu ito  da p a rte  dei san ita ri u n  

inv ito  ai lav o ra to ri a p resen ta rs i pe
riod icam ente  p er de i con tro lli ev itan d o  
così lo  sv ilupparsi de lle  varie m ala ttie  
professionali.

La num erosa  presenza d i p ubb lico  
sta  ad ind icare  che i lav o ra to ri h anno  
preso  coscienza di q u esto  p roblem a 
e che è ne l loro  in teresse  lo tta re  p er 
il m ig lio ram en to  deg li am b ien ti e d e l
le condizioni d i lavoro , so llec itare  ne l
le fab b rich e  l ’in tro d u z io n e  d i m isure 
cau te la tiv e  e p rev en tiv i con tro lli sa
n ita r i o n d e  sa lvaguardare la lo ro  in 
teg rità  fisica.

C om e u lte r io re  a p p o rto  al convegno 
è s ta to  p re sen ta to  nel corso  d e ll’assem- 
b lea il te s to  di u n a  petiz ione  con la 
qua le  si ch iede alle au to rià  co m peten ti 
l ’is titu z io n e  nella prov incia  d i U dine  
di un  centro  sanitario d i riab ilitazio 
ne, d i p reven zio n e  e cura della  sili
cosi e  de lle  m ala ttie  p ro fessiona li in  
genere.

I r isu lta ti de lla  raccolta de lle  f ir 
m e v e rra n n o  p resen ta ti nel corso  di 
una conferenza stam p a  che verrà  o rga
nizzata  p rossim am en te .

A  term ine  del convegno, il segre ta
rio  d e ll’U n ione E m ig ran ti S loveni, V a
len tin o  N oacco, ha  fa tto  u n  co n su n 
tivo  d e i lavori so tto lin ean d o  tra  l ’a l
tro  l ’o p p o rtu n ità  d i q u este  in iziative 
a tte  a sa lvaguardare  l ’in teg rità  fisica 
e gli in teressi sociali dei lav o ra to ri e 
r ib ad en d o  l ’im pegno  del P a tro n a to  
I.N .A .C . d i  C iv idale  e l ’U .E .S . d i p o r
ta re  av an ti i prob lem i discussi d u 
ran te  il convegno.

A . C.

L’A ssem blea della Co
munità Montana delle Val
li del Natisone, in sed e  di 
ultimo esam e del regola
mento organico, ha respin
to le controdeduzioni del 
Comitato centrale di con
trollo con le quali si impo
neva lo stralcio di una di
sposizione relativa ad un 
titolo preferenziale previ
sto  dall’art. 34 per i con
correnti aventi la con o
scenza  dei dialetti locali. 
Nella d iscussion e sono in
tervenuti il sindaco di Gri- 
m acco, ing. Bonini, il dott. 
Flebus, l’avv. Battocletti 
ed altri, precisando ch e  il 
titolo preferenziale non 
era contrario ad alcuna di
sposiz ione di legge e  che  
anzi realizzava il dettato  
costituzionale della tutela 
delle minoranze.

L’A ssem blea aH'unanimi- 
tà ha d eciso  di respingere 
le controdeduzioni del Co
mitato centrale di Control
lo riaffermando la n ece ss i
tà di m antenere questo  s e 
gno della specialità della 
nostra comunità.

La definitiva conferm a della vali
dità del primo esperim ento cultu
rale organizzato dall'UES Ticino il 
6 settem bre nell’aula m agna delle  
scu o le  di Breganzona, l’ho avuta 
all’albergo ristorante Tivoli dove, al 
term ine della conferenza del prof. 
Cerno, un nutrito numero di parte
cipanti ha segu ito  il relatore. Da
vanti a un buon b o cca le  di birra 
le «favelle» si so n o  sc io lte  com e  
d’incanto per esprim ete su ll’appas- 
sionante tema ognuno le proprie 
im pressioni.

La pagina di storia ascoltata  al
l’aula magna, pur riassunta all’e s 
senziale data 'a vastilà del tema 
trattato, è  stata oltrem odo piacevo
le e  a tutti a ccessib ile  soprattutto  
per la chiarezza e  sem plicità di lin
guaggio  adottati dal professore. 
Q ueste mie im pressioni — ed è  ap 
prezzam ento per gli organizzatori 
—  venivano condivise anche dal 
presidente del Fogolàr furlan di Lu
gano che, in com pagnia di un buon 
numero di aderenti a quella a s s o 
ciazione, ha voluto presenziare al 
dibattito. La relazione che abbiamo 
a sco ltato  a Breganzona, soprattutto  
per alcuni amici friulani, è  stata  
una vera e propria sco p etta  che  
li ha m essi di fronte a realtà stori
che sco n osciu te; noi della Slavia 
Invece, abbiamo fatto com e un 
viaggio a ritroso nel tem po, inqua
drando m eglio certi confusi ricordi 
d'infanzia.

Per chi c o n o sc e  il m ondo della 
em igrazione, è facile  capire il pro
fondo significato e  l’utilità di que
sti appuntam enti. All'estero, la s i
tuazione dell'em igrato beneciano, è 
un continuo destreggiarsi tra mille 
difficolà: lingua, cultura, mentalità, 
abitudini, clim a, condizioni di lavo

ro e  di vita, e cc . ch e  per la loro 
diversità rispetto al precedente m o
do di vivere ed e s se r e , creano con
tinue ansie  e  frustrazioni, talvolta 
insormontabili, ch e  ne accentuano  
l’isolam ento e, sp esso , il rigetto del
la propria origine «diversa» quasi 
fo s s e  un m archio per persone di 
secon d a  o di terza categoria. Il 
conform ism o ch e  vi subentra è  per
tanto la logica consegu en za  di una 
m etam orfosi improvvisata, danno
sa  all’evoluzione della sua persona
lità. E cco quindi, l’im pellente n e c e s 
sità di quel cordone om belicale tra 
la terra d’origine e  la nuova, quella 
del pane, per ricucire il te ssu to  dei 
sentim enti e  valori che, malgrado  
tutto rim angono ancora vivi e  quin
di ricuperabili.

Gli emigrati sloveni, coi loro ba
gaglio  di co n o scen ze  —  qu esto  è 
ciò  ch e  mi sem bra di aver potuto  
intravedere dopo la conferenza del 
prof. Cerno —  non aspettano che  
le condizioni propizie per inserirsi 
nel p ro cesso  di rinascita linguisti
ca, socio-econom ica  e  territoriale 
della Slavia friulana che, in ultima 
analisi, non è  altro che il sem pre  
rep resso  desiderio di e sse re  quello  
ch e  si è  e  non quello che ci han
no fatto credere di e sse re , con or
goglio  e  dignità, alla luce del gior
no, senza  paura di e s se r e  co n sid e
rati «diversi».

Analizzando nel su o  insiem e la 
serata mi so n o  convinto ch e  non 
c'è  più tem po da perdere in ste 
rili ed inutili lam entele. La situazio
ne dobbiamo prenderla in mano 
noi coordinando gli sforzi per la 
unione di tutte le forze disponibili 
siano e s s e  associazion i, circoli cul
turali, strutture econ om iche  e  poli
tiche e insiem e im bastire nel mi

nor tem po possib ile  la procedura 
da segu ire  per creare le basi del 
m oderno volto ch e  si vorrà dare 
alla Slavia. Aspettare oltre vorrà di
re morire com e entità. L’era della 
civiltà contadina o  rurale è finita. 
Non è  più possib ile  vivere soltanto  
delle sca rse  risorse agricole, con  
una cultura linguistica esclusiva- 
m ente orale e  con un folklore m o
rente com pletam ente da aggiorna
re. La Slavia friulana per afferm arsi 
com e minoranza linguistica e terri
toriale e  per a cced ere  al posto  che  
le spetta  di diritto tra le varie com 
ponenti italiane ed internazionali, 
ha a sso u to  bisogno: 1. dell'introdu
zione della madre lingua slovena, 
com e unico m ezzo tramite il qua
le approdare lentam ente alla lingua 
ufficiale italiana ch e  non sarà più 
predom inante 2- il rafforzam ento 
delle autonom ie com unali libere dal 
giogo  centralizzatore dello  Stato sia  
in cam po culturale che econom ico; 
3. la salvaguardia territoriale onde  
bloccare l'inforestierim ento della  
nostra Comunità .

La storia raccontataci dal prof. 
Cerno è  stata appunto una lam
pante conferm a di qu esto  seco lare  
sgretolam ento. Lanciando qu esto  
appello a tutti gli interessati e  of
frendo la nostra disponibilità, invito 
la sez ion e  Ticino deH’UES a conti
nuare questa  positiva esperienza  
portando presto tra noi altre voci 
autorevoli della Slavia friulana o 
dei Friuli-V enezia Giulia, per dirci 
che ci so n o  vicini e  insiem e a sco l
tare il palpito della nuova moderna 
Slavia friulana.

Pij Cencigh - Hodin
Lugano

A sse m b le a  
g e n e r a le  d e lla  
s e z io n e  
e x  ~ e m ig ra n ti  
d i L u se v e ra

Sabato 27 settem bre si è 
tenuta a Lusevera l'assem 
blea generale dei soci della 
locale sezione degli ex-em i
granti. A ll'ordine del giorno  
la relazione del presidente  
Renzo Del Medico e il rin
novo del direttivo.

Più am pi dettagli verran
no fo rn iti sul prossim o nu 
mero. Anticipiam o la com po
sizione del nuovo direttivo: 
Del M edico Renzo, M icottis  
Giordano, Battoia Renato, 
Fabbrino Annibale, Del M e
dico Dante, M icottis Gianna, 
Molaro Agapito, M izza A u
guro, Sinicco Piero, G em o  
Rino, M archiol Guido, Pez 
Lino, G em o Lino.

M. P.

LUGANO
II 9 se ttem b re  u.s. è n a ta  

M artina A lessandra Lenda- 
ro  secondogen ita  di G ianni 
L endaro  o rig inario  di M usi 
di Lusevera.

Il 12 se ttem b re  è n a ta  p u 
re  G iorgia M aria Di Lenar- 
do an ch ’essa  secondogenita  
di Gino Di L enardo  o rig ina
rio  di P ra to  di Resia.

Il com ita to  della sezione 
T icino dell’U nione E m ig ran 
ti Sloveni F.V.G. nel po rgere  
ai fo rtu n a ti coniugi G ianni 
e R ita  L endaro  e Gino e Sa
ra h  Di L enardo  le r itu a li fe
licitazioni, in fo rm a  i soci 
della  Slavia friu lana , che da 
q u es t’anno è s ta ta  in tro d o t
ta  u n a  bella  iniziativa: quel
la di a p rire  a  favore dei n u o 
vi n a ti u n  lib re tto  di r isp a r
m io.

Ai soci della  sezione di T i
cino si fa  appello  di com u
n icare  tem pestivam ente  ogni 
nuova nascita .

P.C.H.

Zveza slovenskih izseljencev iz Beneške Slovenije 
Unione emigranti sloveni Friuli-Venezia Giulia

In occasione del Convegno svoltosi a Cividale del Friuli 
i giorni 12 e  13 settem bre 1980 sul tema «Le Malattie profes
sionali», i lavoratori presenti all’A ssem blea pubblica conclu
siva sottoscrivono e rivolgono alle com petenti autorità la 
segu en te petizione.

Considerando la gravità della malattia nonché la partico
larità delle cure a cui vanno sottoposti gli affetti da silicosi, 
si so llecita  le com petenti Autorità ai vari livelli istituzionali, 
statali e  Comunitari, a prendere le opportune iniziative per la 
creazione nella Provincia di Udine, possibilm ente nelle Valli 
del Natisone, che sono per la loro condizione ecologica l’am
biente ideale, di un Centro Sanitario di Riabilitazione adegua
tam ente attrezzato per il «depistage», la prevenzione e la cura 
della silicosi e  di altre malattie professionali.

Sottoscrivete, è nel vostro interesse!

R A D I O  T R S T  A
V nedeljo  12. ok tobra  

ob 12. u ri bo Radio T rst 
A pričel novo serijo  oddaj 
z naslovom  «ZAPUŠČE
NE DOLINE - BENEČIJA 
IN N JEN I EMIGRANTI».

Na sporedu  bodo vsa
kih 14 dni in bo v n jih

obravnavana celotna go
s p o d a r s k a  in k u ltu rna  p ro 
b lem atika Benečije. Po
sebno poudarjena  pa bo 
s e v e d a  nenadom estljiva 
vloga, ki jo  em igranti 
igrajo v u s tv a rjan ju  nove
ga razvoja Benečije.

ultimo esam e del regola
mento organico, ha respin
to le controdeduzioni del 
Comitato centrale di con
trollo con le quali si impo
neva lo stralcio di una di
sposizione relativa ad un 
titolo preferenziale previ
sto  dall'art. 34 per i con
correnti aventi la con o
scenza  dei dialetti locali. 
Nella d iscussion e sono in
tervenuti il sindaco di Gri- 
m acco, ing. Bonini, il dott. 
Flebus, l'avv. Battocletti 
ed altri, precisando ch e  il 
titolo preferenziale non
e r a  c o n tr a r io  ari a lc u n a  rii.

Kanada-Thunder Bay. Emigranti iz Ò enebole, člani naše sekcije, s o  se  
zbrali za spom insko fotografijo

In occasione della Festa della sezione di Liegi (8 no
vembre) l’Unione organizza una corriera da Cividale 
a Liegi.
(Partenza il 6 novembre e  ritorno l’11 novembre).
Per ulteriori informazioni rivolgetevi urgentemente 
p resso la sed e di Cividale.
Ob priliki praznika sekcije v Liegi (8. novembra) Zveza 
organizira avtobus iz Čedada v Belgijo.
Odhod 6.11 in povratek 11. novembra.
Za druge informacije obrnite se  na sed ež zveze v 
Čedad.

Ado Cont, direktor patronata INAC v Čedadu govori o namenih konference  
za profesionalne bolezni
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ČETRTI KONGRES BO 29. DECEMBRA

Na zadnji seji glavnega odbora Zveze emigrantov 
je bilo dokončno sklenjeno, da se  sk liče IV Kongres 
Zveze 29. decembra v Špetru. Dan pred kongresom  
s e  bo vršil generalni posvet. Razne podrobnosti bomo 
objavili v prihodnji številki. Lahko pa že sedaj napo
vedujemo tem o kongresa, ki hoče biti velika manife
stacija emigrantov, ki mislijo ne sam o zahtevati svoje  
pravice, pač pa tudi prispevati k izbiram, ki bodo odlo
čilne za bodočnost naše skupnosti. Zato se  bo kon
gres vršil pod geslom : «Bistveni protagonisti za de
mokratičen razvoj Benečije».

IL 2 9  DICEMBRE IL 4° C O N G R E SSO
In o ccasion e dell’ultimo mo numero. Possiam o però 

Comitato Centrale della già annunciare il tema del 
Unione emigranti è  stata C ongresso, ch e vuole es-  
definitivamente fissata la sere  una grande manife- 
data del IV C ongresso del- stazione degli emigrati che  
l'associazione. intendono non so lo  riven-

Si terrà il 29 dicembre a dìcare i loro diritti, ma an- 
San Pietro al Natisone. Il che contribuire alle sce lte  
C ongresso sarà preceduto che determinano il futuro 
da un Consiglio generale della loro comunità. Per 
ch e si terrà il giorno pre- questo il tem a saràT  
cedente. «Protagonisti essenziali

Ulteriori dettagli verran- dello sviluppo dem ocratico  
no comunicati sul prassi- della Benecia».

Protesta dei giovani 
Sloveni in Belgio 

contro gli atti 
teppistici di Kamenica

Inviata una petizione,  so ttoscri t ta  da oltre 
70 giovani, al Pres idente  della Comuni tà  

M ontana  delle Valli del Nati sone

La sez ione dei giovani del 
Belgio ha, una volta ancora ,  
preso  una importante inizia
tiva.

Per da re  una r i sposta civi
le agli atti di tepp ismo verifi
catisi  q u es ta  es ta te ,  la sez io 
ne giovanile del Belgio ha 
redat to  un docum en to  di pro
tes ta  ch e  ha inviato al Pres i 
d en te  della Comuni tà  Monta
na delle Valli del Nat isone e 
per  co n o sc en za  al P res id en 
te  della giunta regionale,  Co- 
melli, al pres idente  del C o n 
siglio regionale Colli ed al 
P res iden te  della Provincia di 
Udine, Englaro.

Pubblichiamo il t es to  inte
grale della petizione,  il cui 
con tenu to  non abbi sogn a di 
comment i:

PETIZIONE
Abbiamo avuto già più vol

te  l’occ as ione  di cons ta ta re  
l ' a t teggiamento  teppista di 
personaggi  che,  guidati  dalle 
teorie nos ta lg iche  e a p p o g 
giati dalle locali forze del 
l’os cu ran t ism o  —  intolleranti 
del pacifico convivere e  ci
vile c r e s c e r e  del nos t ro  p o 
polo —  a t t a c can o  vi lmente i 
simboli della libertà e d e m o 
crazia,  nonché le man ife s ta
zioni a t te  a promuovere  la 
amicizia fra i popoli.

Molti di noi hanno  potuto 
co n s ta ta re  il r ipetersi di q u e 
sti atti provocatori  an c h e  
duran te  il re cen te  soggiorno 
per  ferie in Benecia.  
CONSIDERIAMO un ol t rag
gio nost ro  personale,  l’ol
t raggio  ar recato:

—  al m onum en to  ai caduti  
di Tribil Sup.  (St regna) nel
la lotta contro  il nazi-fasci- 
smo per  quella libertà di cui 
oggi noi tutti po ss iamo b e 
neficiare, ma che  certuni vor
rebbero  di nuovo calpes tare;

—  al s imbolo di Kamenica,  
ricordo deH’Autonomia Am
ministrativa, nella d e m o c r a 
zia, dei nostri  Antenati  e P a 
dri della Benecia.  
INSORGIAMO

—  contro  le menti  crimi
nali degli istigatori e le ba r
bare  mani degli autori  di co-

des ti  atti provocatori;
—  contro  l’a l t re t tanto  ba r

bara complicità morale di 
quant i nelle st rade ,  nelle 
piazze, e  nei pubblici locali 
appr ovano  ap e r t am en te  ed 
impunem en te  codes t i  atti;

—  contro  l’ap p a ren te  indif
ferenza delle Autorità locali.

SOLLECITIAMO la COMUNI
TÀ’ MONTANA VALLI DEL 
NATISONE di:

—  co n d a n n a re  pubbl ica
mente  e ca te go r i camen te  gli 
istigatori,  gli autori e loro 
complici,  n onché  i complici 
morali di codes ti  atti provo
catori,  incivili e an t idem ocra 
tici, a t t raverso  la s t ampa;  
con un pubbl ico manifesto  da 
af figgere in tutti i paesi  del 
la regione; ed a t t raverso  tu t 
ti gli altri mezzi a sua  d i spo
sizione;

—  intervenire fe rmam en te  
p re s so  lé autori tà competent i  
al fine di s m asch e ran e  gli 
istigatori e  gli autori  di c o d e 
sti atti, offesa alle libertà d e 
mocratiche;

—  invitare la popolazione 
alla mass ima col laborazione 
al fine di s m a s c h e r a r e  gli isti
gatori  e gli autori degli a t 
tentat i  di cui sopra  nei più 
brevi limiti di tempo;

—  pre nd ere  tu t te  le d i spo
sizioni nec e s sa r i e  affinché 
atti del gen e re  non si r ipeta
no in avvenire;

—  pre nd ere  a suo  carico 
—  quale en te  su p rem o  rap
p re sen t an te  —  la s a l vagua r
dia dei beni e  degli interessi  
della nos t ra  popolazione —  
la cus todia  e  le s p e s e  di ri
pristino e di manutenz ione 
dei simboli di cui sopra;

—  patrocinare  in avvenire 
gli incontri socio-culturali  di 
Kamenica al fine di s c o r a g 
giare eventuali  futuri a t t e n 
tati del gen e re  e  da re  così  
conc re ta  ad es io ne  di co d e s to  
Ente ai valori di amicizia e 
collaborazione tra i popoli, 
d ’altra par te  già messi  in 
opera  dai recent i  trattati  in
ternazionali,  com e  il t ra t tato  
di Osimo e  gli accordi  CEE - 
Jugoslavia.

Protest mladih 
Slovencev v Belgiji 
proti tepističnim  

dejanjem na Kamenici
Peticija z nad 70. podpisi poslana Predsedniku 

Gorske  skupnosti  Nediških dolin

Sekcija m ladih  iz Belgije 
je  še en k ra t zavzela važno 
pobulo. K ot om ikan odgo
vor tep ističn im  dejan jem , do 
ka te rih  je  prišlo  tega po le
tja , je  m lad inska  sekcija  iz 
Belgije p rip rav ila  p ro testn i 
dokum ent in ga poslala p red 
sedniku  G orske S kupnosti

N ediških dolin in v vednost 
p redsedn iku  deželnega ob- 
bo ra  Com elliju, p redsedniku  
deželnega sveta Collju in 
predsedn iku  videm ske p o 
krajine  Englaru.

Tekst ob jav ljam o v celoti 
in m islim o, da njegova vse
bina ne po trebu je  kom enta
rja .

Liegi, junija 1980. «Direttivo» naše  sekcije  na sestanku

Un g io v a n e  r ie n tr a

Arrivederci
Il sogno che l'em igrante  

porta costan tem ente  con sè 
è quello di potere rientrare  
al più presto nella terra del
le sue origini e trovarvi le 
condizioni di una vita a lm e
no a ltrettan to  decorosa che 
nel paese di emigrazione.

Questo sogno è diventato  
realtà per W alter Drescig, 
responsabile della Sezione  
Giovanile in seno all’Unione.

Domenica 24 agosto il Di
rettivo della sezione di Ta- 
m ines con il presidente del
la sezione di Liegi Floram  
Eligio ed un fo lto  gruppo di 
ragazze e ragazzi rappresen
tanti la Sezione Giovanile, 
hanno voluto festeggiare il 
rientro di W alter in Bene
cia, e rendergli omaggio per 
il lavoro svolto  in seno al- 
l'UES, con un sim patico in
contro svo ltosi presso il ca- 
fè M atajur di Tamines.

Ma questo incontro è sta 
to anche l'occasione per il 
presidente della sezione lo
cale, Adriano M artinig, di il
lustrare ai neoaderenti la 
enorm e gam m a di possib ili
tà che i giovani riscontrano  
attraverso l’UES per espri
mersi, autorealizzarsi e valo
rizzare la propria persona
lità.

A conferm a dell'in tervento  
di Adriano M artinig, W alter 
ha narrato la sua propria  
personale esperienza: l’ade
sione all’UES, la riscoperta  
della propria identità, gli in 
carichi che si è assunto in 
seno all'Unione, gli incontri 
e con ta tti con personalità  
grazie a convegni, sem inari 
di studi, ecc., ed infine, e 
proprio per il tram ite  di co- 
desti incontri, l ’o fferta  di un

impiego conform e alle sue 
aspirazioni in Benecia.

«Eppure  — concluse Wal- 
tet — solo qualche anno ad
dietro m i sentivo ancora co
me tan ti altri figli dei nostri 
em igranti: un integrato in 
Belgio, con un eccellente im 
piego e con tu tto  ciò che un 
giovane delle m ie condizio
ni possa sperare; m ai avrei 
pensato che un giorno sarei 
sta to  sedotto  ( e in che m a
niera! ) dalla Benecia e che 
avrei deciso di ritornare.

Poi, grazie a ll’UES, ho ri
scoperto la Slavia Friulana, 
il popolo a cui appartengo e 
le enorm i possibilità che si 
o ffrono  nella nostra regione 
ad ogni giovane beneciano  
che ha voglia di vivere. A 
questo pun to  m i è sta to  fa 
cilissim o prendere la mia  
decisione.

Oggi vi lascio sperando  
ferm am ente  che tu tti  i figli 
dei nostri em igranti si dia
no la pena di scoprire quan
to io ho scoperto attraverso  
l'Unione».

Sono seguiti il saluto di 
Franco Crisetig a nom e del 
D irettivo della sezione di 
Tam ines e quello di R ober
to M anzini per il Gruppo  
Giovanile; ed infine lo sp u 
m ante dell’arrivederci nella 
speranza che presto altri di 
noi potranno seguire la via 
del responsabile della sezio
ne «Em igranti della Seconda  
Generazione».

Arrivederci a presto, W al
ter, ... in Benecia!

B arbara  Belligoi 
Tam ines

VPRAŠANJE

Sm o imeli že večkra t m ož
nost ugotoviti tepistično ob 
našanje  oseb, katere še ved
no lovijo nostalgične teorije  
in so p o dp rti od lokalnih 
m račn ih  sil, ki ne p renašajo  
m irnega sožitja  te r  om ikane 
rasti našega naroda, podlo 
n apadajo  znake svobode in 
dem okracije  in prav m anife
stacije, ki težijo k pospeše 
vanju  p rija te ljs tv a  med na
rodi.

Mnogi od nas so mogli 
ugotoviti ponovljan je  teh 
provokacijsk ih  dejan j tudi 
m ed po letn im i počitn icam i 
v Benečiji.

SMATRAMO kot osebno 
žalitev za izvršene o sk ru 
nitve:

— na spom enik padlih  v 
G orenjem  T rb ilju  (S red n je ); 
padlih  v borb i p ro ti nacifa- 
šizm u za tis to  svobodo, ki 
jo  danes lahko uživamo, a 
ki nekateri bi jo  rad i spet 
po tep tali.

— na sim bol Kam enice, ki 
nas spom inja na Upravno 
A vtonom ijo in dem okracijo  
naših prednikov in očetov 
Benečije.

SE UPIRAMO

— proti k rim inaln im  n a 
m eram  hujskačev in b a rb a r
skim  rokam  vršilcev teh  pro- 
vokatorsk ih  dejan ji.

— p ro ti p rav tako  b a rb a r
ski m oralni sokrivdi tistih , 
ki na cestah, na trg in  ter 
v javnih  lokalih odkrito  m 
nekaznovano odobravajo  ta 
dejan ja.

— pro ti očitni nebrižnosti 
lokalnih oblasti.

POZIVAMO G O R S K O  
SKUPNOST N ED IŠK IH  DO
LIN da:

— javno in odločno obso
di hujskače, m ateria lne zlo
čince in n jih  sokrivce, m o
ralne, neom ikane in antide- 
m okratične sokrivce teh p ro 
vokacijskih de jan j, p reko 
tiska, z javnim  plakatom , ki 
naj bo postavljen  po vseh 
vaseh dežele in preko vseh 
drugih sredstev, ki jih  ima 
na razpolago.

— odločno poseči pri od
govornih oblasteh  z nam e
nom , d a  se odk rije jo  h u j
skači in izvršilci teh dajan j, 
ki so žalitev za svobodo in 
dem okracijo .

povabiti prebivalstvo na 
najvišje sodelovanje z nam e
nom , da se razk rinkajo  
hujskači in av to rji zgoraj 
navedenih a ten tatov  v n a j
krajšem  času.

— podvzeti vse potrebne 
ukrepe, da ne pride v bo 
dočnosti več do podobnih 
dejan j.

— da si prevzam e na 
svoje ram e — kot najv išja  
p redstavn iška  ustanova — 
ohranitev  dobrin  in in te re 
sov naših ljudi, varstvo in 
stroške za obnovo ter vzdrža- 
vanje naših  sim bolov.

— pospešiti v bodočnosti 
socio-kulturna srečanja  na 
K am enici z nam enom , da se 
prepreči m orebitne bodoče 
a ten ta te  in tako dati konkre
ten p ris tanek  te Ustanove 
vrednotam  p rija te ljs tv a  in 
sodelovanja m ed narodi, ki 
so bili po drugi s tran i že po
trjen i z nedaljn im i m edna
rodnim i sporazum i, kot je 
osim ski sporazum  in dogo
vori E.G.Z. in Jugoslavijo.

«Nediški Vetar» 
a Liegi

La sezione di Liegi h a  il 
suo  bo lle ttino  d ’in fo rm azio 
ne!

E ’ n a to  a Liegi, il «Nediški 
V etar» u n a  pubblicazione 
period ica  che h a  com e obiet
tivo u n  u lte rio re  ra ffo rza 
m en to  dei legam i t r a  gli ade
ren ti a lla  sezione. Il co n te 
nu to , ricco e varia to , è e s tre 
m am en te  in te ressa n te  e fa

crescere  l’a tte sa  del p ro ss i
m o num ero .

A tu tta  l’équipe che ha  la
vorato , Carlig Silvana, Dor- 
bolò M irella, F o ram itti So
nia, C arlig  R enato , M anzini 
R oberto  e l’in stancab ile  P re 
siden te  F lo ram  Eligio, un  
g rande  b ravo  ed  u n  ca lo ro 
so augurio  di p ro ficua  c o n ti
nuazione.
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F A  R N A  Ž  J  E
BARDO

Novice iz kom unskega 
konseja

U p e tak  1. vošta se je 
zb rau  kom unsk i konsej, na  
ka te rim  so im enovali kon- 
se lirje  u  kom unalne komi- 
šjone, ki jih  leč predvideva. 
Za volilno kom isijo  (C om 
m issione E le tto ra le )  
so bli im enovani:
P inosa  G iorgio - Š indak  - 

P redsedn ik  
Si ega Gilberto - E fektivni sve

tovalec
Mizza G iovanni Egidio - E- 

fektivni svetovalec 
Mizza R enato  - E fektivni sve 

tovalee 
M olaro  D ario - E fektivni 

svetovalec 
L endaro  A lessandro - Na- 

m estn i svetovalec 
P inosa Enzo - N am estn i 

svetovalec 
Pascolo D ario - N am estn i 

svetovalec 
M olaro G iordano - N am estni 

svetovalec 
K om isija  za gradbeništvo  
(C om m issione E dilizia Co
m unale  )
P inosa G iorgio - š in d a k  - 

P redsedn ik  
Z annier - K om unaln i tehn ik  
F rancescon  dott. G iacom o - 

S an ita rn i funkcionar - p ro 
vincialni k o m andan t gasil
cev

C ossatto  ing. Duilio - Izvo
ljen  član 

B ergagnini geom. F ranco  - 
Izvoljen  član  

B obbera  Gino - Izvoljen  član 
Svetovalska kom isija  za 
prob lem e p o tresa  
Sinicco Sergio - P redsedn ik  
Pascolo D ario G uido - član 
L endaro  A lessandro - član 
M olaro  G iordano - član 
M olaro D ario  - član 
K om isija  seznam ov ljudsk ih  
sodnikov (C om m issione E- 
lenohi G iudici Popo lari) 
P inosa G iorgio - Š indak  - 

P redsedn ik  
Siega G ilberto  - član 
B alzaro tti R iccardo  - član 
K om etijska  kom isija  
P inosa G iorgio - š in d a k  - 

P redsedn ik  
Pascolo D ario  G uido - član  
M olaro D ario - član 
T rije  km etje  so bli p ro p o sti 

od kum etov  sam ih: Cher 
Rem o, B atto ia  Zelindo in 
L endaro  Lino. 

Posvetovalna kom isija  za 
solsko pom oč
Pinosa  G iorgio - Š indak  - 

P redsedn ik  
L endaro Livio - član 
N egro F ranco  - član 
C erno Guglielm o - član  
B ojo im enovani tr ije  člani, 

p redstavn ik i kolegialnih 
šo lsk ih  organov.

T rgovska kom isija  
( C om m issione C om m ercio ) 
Iaco lu tti S tefano  - član 
B alzaro tti R iccardo  - član 
Bojo im enovani tr i je  ek sper

ti trgovskega zd ružen ja  in 
tr i je  p red stav n ik i delav
cev, ki delajo  v trgovini. 

Posvetovalni odbor za p ra 
vico do š tu d ija  
P inosa  G iorgio - šindak  
Siega G ilberto  - član 
N egro F ranco  - član 
Cerno Guglielm o - član 
S ta rš i bo jo  im enovali svoje 

tr i  p redstavn ike. 
P redstavn ik  kom una v 
veterinarsk i kon
zorcij (C en ta  - M agnano - 
B a rd o ): Pascolo  Guido. 
P redstavn ik  kom una v zdrav
niško - o ste tričn i konzorcij 
(C enta, T ricesim o, T reppo, 
M agnano B ard o ): L endaro 
Livio.
P redstavn ik  kom una v dav- 
k a rsk i konzorc ij (C en ta  -
T ricesim o - T reppo  - M agna
no  B ard o ): S inicco Sergio.

Predstavniki komuna v Gor
sko Skupnost Terske doline 
P inosa G iorgio - S indak 
Sinicco Sergio - član 
Siega G ilberto  - član 
Cerno G uglielm o - član 
V kom isijo  za p reg led  p ro ra 

čuna (R evisori del conto  
C onsultivo) za leto 1979 
so bli im enovani: Mizza
Giovanni Egidio, P inosa 
Enzo in  M olaro G iordano. 
N a koncu konse ja  se je 

dougo d isku tira lo  o delegah 
giunti s poob lastili kom un
skega konseja . Za reševanje  
puno  p ro b lem u  je  G iunta 
dobila  delego, a pod  kondi- 
cionan, da konseliri dobe v 
roke izvleček sklepov.

PRAPOTNO
Na kom unskem  konseju se 
je govorilo o djelih, ki bi jih  
morali napravit v letu 1981

Na K om unskem  konseju , 
tre tje m  po volitvah od 8. 
jun ija , so sp re je l p ro g ram  
za realizacijo  del v letu  1981, 
ki bo znašu  za k am un  Pra- 
po tno  2.945.900.000 lir. Po
m islite, to  je  velik kup  den a
rja , sko ra j tr i  m ilija rd e  lir!

D obra im poštac ion  p ro 
g ram a in  n jega  pam etne  ka
rak te ris tik e  so pom agale, da 
je  b iu  od u s jeh  sp a rje t. Spa- 
r je t  je  b iu  tud i p lan , za kon
cesijo zem ljišča  PEE P, o k a 
te rem  je  podrobno  govorili 
a rh itek t Tosolin i od G orske 
skupnost N ediških dolin, 
š in d a k  je  po tem  povjedu 
dužnuosti, ki jih  bo jo  im jeli 
odborn ik i (a šešo ri).

N am jestn ik  šindaka, dr. 
M arinig, bo odgovarju  za 
javne dela (lavori pubb lic i), 
R oberto  P aris  za in d u strijo  
in  trgovino, R om ano Quercig 
za km etijstvo  in  dr. V anda 
F u rlan  za javno vzgojo (p u b 
blica istruz ione). V razne 
kom isije  so bili im enovani 
nasledn ji konseliri in  osebe:

Volilna fcomisija: Paussa, 
Lesa, B attistig , C odrom az 
Odilo (efek tivn i), B ordon, 
B erdussin , Quercig, C odro
m az Olivio (nam estn i kon- 
se lirji) .

Gorsfca sfcupnost: šindak, 
M arinig, Paussa, Clinaz.

Kom isija zakon 30 (o  po
tresu): Lesa, Quercig, P au s
sa, M arinig, C odrom az Odilo

Zdravnišfci fconzorcij: B at
tistig, F urlan , Jacolettig .

Ostetrični fconzorcij: F u r
lan.
Sanitarne in socialne službe 
čedajskega mandamenta :
Paussa, Pariš.

Komišjon leč 35: C o d ro 
m az Odilio, Jacolettig .

Komisija za seznam po
rotnih sodnikov (elenco giu
dici popolari): B erdussin , 
B attistig .

Predstavniki komuna v 
šolskem  okraju: Furlan ,
Paussa, Jacoletig.

Občinska podporna usta 
nova (ECA ): Quercig M ari
no, C odrom az M ario. Cedar- 
m az don  G iuseppe, B ernar- 
dis E ster, M arcolini G erar
do.

K omisija za pregled raču
nov (revisori dei conti) za 
leto 1979: Paussa, Lesa, Co
drom az Olivo.

IZLETI IZ SLOVENIJE

V soboto  27. sep tem bra  
so bili n a  izletu  u  Čedadu 
in po Benečiji slavisti iz Slo
venije. Bilo jih  je  p rib ližno  
80 in  jih  je  vodila znana pro- 
feso rea  B reda  Pogorelec. 
M ed drug im  so si ogledali 
tud i našo  redakcijo , k je r  jih  
je  pozdravil d irek to r P redan .

O biskali so nas tud i gim 
nazijci iz A jdovščine. Ogle
dali so si naše u redn ištvo  
in  d ru štv o  «Ivan Trinko». 
Iz Čedada so se po tem  odpe

ljali na  T rčm un, k je r so se 
na  pokopališču  poklonili 
spom inu  našega pesn ika  Iva
na  T rinka. Izle t je  b il v to 
rek  30. sep tem bra .

SREČANJE S PARTIZANI 
NA MATAJURJU

V soboto  4. o k to b ra  je 
p riš lo  n a  M ata ju r prib liž
no n ad  sto  bivših  borcev, 
uslužbencev ljub ljan ske  b a n 
ke. V «Rifugio Pelizzo», k je r  
so kosili, so se srečali s p red 
stavnik i n aš ih  d ru štev  in  z 
našim i borci. Vodil jih  je 
p redsedn ik  Zveze borcev  
M arinšek Dušan.

M ed bo rc i je  bil tu d i B o
ris  M ikoš, ki se je  to liko  
trud il, da je  B eneška Slove
n ija  dobila  po  p o tre su  tako  
veliko pom oč iz S lovenije in  
Jugoslavie. Še p re jšn ji dan  
so se bo rc i ogledali p o tre 
seno p o d ro č je  v Z apadni Be
nečiji. N jihov obisk  so za
k ljučili s po lagan jem  vencev 
pad lim  za svobodo v M ata
ju rju , v Sv. L enartu  in  Če
dadu.

K ot veste, sem  že puno  
star pa njesam  še videu ta- 
kuo «m odrih» al pa naduž- 
nih ljudi, ko t so tisti, k i se 
zb j er aj o okuole giornata «La 
Voce del Friuli Orientale», 
katerega d irek tor je naš «pa- 
rjateu» Ciceri.

So m odri, zak m islijo, da 
so drugi norci, so nadužni, 
zak m islijo, da norci jim  
use vjerjejo.

Na parvi strani od njih  
giornata pišejo o finančnih  
težavah, o tem , da njem ajo  
dnarja an prosijo  brauce, 
naj j im  ne zam erejo za za
m udo «Ci scusiam o per il ri
tardo con cui esce questo se
condo num ero di questo pe
riodico. Il ritardo è dovuto  
a d iffico ltà  finanziarie...».

Kadar sm o zvjedeli, da je  
te drugi num ero od giornala 
po edikolah, sm o ga hitiel iti 
kupavat. Kadar sm o ga, nor 
maino ,tje l plačjat, so nam  
u edikoli odgovoril: «Ne,
Bohloni, ga dajem o zastonj».

«Ma kuo zastonj, če tle u 
glavi piše, da so u finančnih  
težavah, da n jem ajo  dnarja?» 
sm o m i insistirali s takui- 
nam  u rokah.

«Al vam  m a n jku  lahko da
m o n jek i za Ion, ker imate  
djelo in obedan ne djela za
stonj».

«Ne, ni trieba!» se nam je  
nasm ehnila m lada gospa za 
bankam .

«Tuole vas ne briga!» nam  
je odgovorila, še zm jera j 
sm eje, a b u j odločno.

N am  ni ostalo druzega ku  
iti čez vrata in šli sm o brat 
m odrijanski «giornale» na 
duom .

«So brez denarja, a?» sem  
se uprašu, kadar sem  se 
usednu doma.

Ti ljud je  so se m i storli 
zm islit na staro igranje 
otruok. Kadar sm o bli

V preteklost i  so bili pri nas 
požari zelo pogostni in včasih 
so ogrožali ce le  vasi. Odv. 
Karel Podrecca,  opirajoč se  
na zgodovinske vire, piše v 
svoji znameniti  knjigi: «La 
Slavia Italiana», Čedad 1884, 
str.  93/94,  da še  leta 1722. 
so bile vse  hiše v Beneški 
Sloveniji pokrite s  s lamnat i
mi s t rehami:  p re dvs em  te
s lamnate  s t rehe  so  predstav
ljale veliko nevarnost ,  zato po 
požaru, ki je zajel in uničil 
I. 1868. vas če p le š i š č e  (So- 
vodnje) so  začeli povsod pre
krivati hiše s st rešnimi  ope
kami; tedaj so nas ta le  tudi po 
naših vaseh domače obrtni
ške peči, ki so izdelovale 
predvsem «korcè» in «plane
te»; čeprav so pri nas  poznali 
in uporabljali tudi «cigle» (it. 
tegole)  jih niso izdelovali do
ma ampak so jih uvažali od 
drugod. Karel Podrecca na
vaja tudi število takih ope
karn za leto 1884 v Nediških 
dolinah: 5 v občini Špeter ,  5

m ajhani, če n jesm o bli prid 
ni, bardki, so nas te stari 
strašli: «Strah gre, strah
gre!» Otroc sm o hitro  ložli 
roke, dlani na obraz in za
krili oči. Skuoze par ste  sm o  
gledal, od kod pride strah.

Potle so nas, po navad  
starši potroštal: «Ga ni puo- 
ba, ga ni!» In  m i nadužni 
otroci sm o bli sigurni, da 
nas strah ne vidi, ker sm o  
z dlanm i zakrili obraz in 
oči!

Kadar sem  se sm islu  na 
tuole nadužno otroško  igra
nje, sem  u m islih  zagledu 
pred sabo, Renza Maršjela, 
M arja Ruttarja-M ohorina in 
Cicerja, ki so usi trije z 
dlanm i od rok zakrival 
obraz, m e gledali skuoze  
parste in arjuli na ves glas: 
«Ga ni denarja, ga ni!».

Potle m i je šla ta scena  
izpred oči, in zagledu sem  
hitro drugo: pred sabo sem  
im eu lepo gospo iz edikole, 
ki se m i je sm ejala, kadar 
sem  jo  uprašu, dost so ji  
dali za Ion, da daje zastonj 
njih giornal.

Ma varnim o se h giorna- 
lu. Povjem  vam, dragi brau- 
ci, da kadar sem  ga preu 
brau, m i je šlo na m etanje.

Zdjelo se m i je, da so 
nas po tisn ili nazaj u srednji 
vek, u «medio evo». Če bi 
im jeli m uoč ti ljud je, bi nas 
parpejali nazaj u najhu jši 
oskurantizem  ( oskuranti- 
zem , spet nova baseda, za 
novega in modernega lingvi
sta  M arja R u ttarja ).

Pišejo pruot usem u, kar 
je dobrega in pametnega, 
Kritizirajo, če gre v idem ski  
ško f u Jjubljano, če gre pred
sednik iz Slovenije  pride na 
obisk u našo deželo in če ga 
sprejm e Comelli. Pravijo, da 
so za naš dialekt in kritizi-

v občini Sovodnje, 4 v sv. Le
nartu, 1 v Grmeku in 1 v Sred
njem. Kvaliteta opek je bila 
odvisna od dobrega materjala 
(ilovca), ki ni vsebovalo pe
ska in od žgalne peči; nekate
re opeke s tare  preko s to let 
so tako trpežne,  da jih tudi 
danes lahko uporabljamo. Do
mače opekarne,  ki jim pravi
mo «Farnažje» (iz lat. Fornax 
in it. fornace /  peč) so s tale 
na krajih, kjer s e  je nahajala 
surovina, ilovica. Poleg farna- 
žij, kjer so izdelovali opeke,  
so obstajale tudi farnažje, 
kjer so ozdelovali japno (ap
nenice); tudi ti objekti so  s t a 
li, kjer je bilo dos t  pr imerne
ga materjala,  kamen japne- 
nac, in kjer ni manjkalo drv 
s katerimi s skuhali apno; s a 
mo kamen zelenac, ki je 
pretrd, praktično ni primeren 
za tako delo. Dva kraja, kjer 
so nekoč kopali in kuhali «jap- 
nenac» š e  danes  v Benečiji 
nosita imeni: japlenca (pri Tr- 
čmunu) in apnenca (pri Gore-

rajo natečaj «Moja Vas», ki 
se dela za ohranitev d ia
lekta. So pro ti fabrikam  u 
naših dolinah, so pruot te
mu, da se varnejo naši em i
granti dam u. Se zanašajo  
gor na dižin form acion  od 
ljudi, zatuo kažejo bjelo za 
črno in črno za bjelo. Use 
djelajo u slabi v jeri ( opera
no in mala fede).

Takuo je  Mario R u tta r  - 
M ohorin napisu pod tito lo  
«Nuova cultura», besjede, k i 
so m u jih  drugi vebral iz 
«Novega M atajurja» in pra
vi, da jih  čjem o usilit na
šim  ljudem .

Besjede so vebrane «a ca
so», brez obedne povezave 
ki so težke za jih  zastopit za 
Marja R uttarja  - Mohorina, 
kot za puno naših ljudi, ki 
ko t M arjo M ohorin njeso  
im jeli šuole u m atern im  je 
ziku.

Ma če pišem o po slo
vensko, božja Madona, muor- 
m o spoštovat pravila, rego
le slovenskega jezika  in gra
matiko. N aj nam  ne pride  
Mario R u tta r  pravit, k i ne 
pozna obedne gram atike, 
kakuo naj pišem o. Glih on 
nas pride učit, kakuo naj 
pišem o! Lahko m u  napiše
m o na taužente ita lijanskih  
besjed, k i so zanj tabù, ki 
Jih ne zastop, an pru  takuo  
m u lahko napišem o na tau
žente slovenskih  besjed, ki 
jih  lepuo zastop in k i zastop  
sam uo tiste.

Mene, po pravic povjeda- 
no, se m i M arjaz usmil.

Kadar iz Novega M ataju
rja prepiše besedo  tutac, 
m u rata na njega giornalu  
butac. Tri so reči: al ne vid  
lepuo, al m u  glava ne pom a
ga, al pa lapiš ne buga n je 
ga glave in roke!

U «La Voce del Friuli 
orientale» sm o brali še an

njem Marsinu).
Dandanes  samo iz ledinskih 

imen s e  da  razbrati,  kje so 
bile lokalizirane pri nas do
mače  farnažje (opekarne ali 
apnenice),  na pr.: «farnažja» 
(v Ložcu, v Škrutoven,  na 
Tarčmunu); «ta par farnažje» 
(Pečnije in Duš) «gor na Far- 
nažiji» (š tupca)  itd.

Do nedavnega so bili edino 
«kazoni» in kmetijska poslo
pja pokriti s  slamo,  danes  pa 
pločevinas te s t rehe  (iz plehà) 
so  zamenjale skoraj povsod 
t i s te  s lamnate  že izrabljene in 
propadajoče;  razlogi, ki so na
rekovali tako sp remembo so 
enostavni : prve s t rehe  so po
ceni, praktično neuničljive in 
ni t reba poklicati mojstra,  da 
jih nastavi;  minuli so že tisti 
časi,  ko so  naši ljudje pride
lovali žito doma in so  imeli na 
razpolago slamo,  ki je bila ne
koč, vsaj  pri nas,  edini m a te 
rial s  katerim so  pokrivali in 
prekrivali s t rehe .

B.Z.

dobar žaki naum nost. Za- 
vojo tega sm o zastopili, za- 
ki so ga m uorli arzdajat za
stonj. N eum nost ne gre ku 
pavat obedan, sam uo zasto
n j se je  m ore razdajat. K a
dar sem  povjedu  na redacio- 
nu od Nevega M atajurja, da  
bom pisu o naum nostih  te
ga giornala, se je  an par od  
njih  zadarlo name: «Ne
boš pisu, čene jim  napraviš 
propagando, jih  je  buojš p u 
s tit par m jeru, saj v ješ Pe
tan  D... bu j se ga štaka, bu j 
sm ardi (Porko zluodi, tele 
zadnje besjede zastop tud i 
m oderni linguist iz Klodiča  
in jih  ne bo napisu na nuov  
elenko).

Jest pa sem  tar m ast, te- 
štardast in sem  usedno na
pisu, kar sem  m islu. Tudi 
usi S lovenci njeso b istroum 
ni, posebno m odri in pa
m etni. Če bi bli m ene buga- 
li, bi bli nardili veliko  pro
pagando za tele giornale «La 
Voce del Friuli orientale». 
Takuo bi bluo puno ljud i 
zvjedelo, kajšne neum nosti 
pišejo in ka j se skriva  za 
njim . Ne, Bog jih  žegni, tu 
di Slovenci so nadužni. Ka
dar so zvjedeli, da dajejio  
Čičerjev giornal zaston j u 
Čedadu, je šu giornal «a ru
ba»! Use kopie so oni po 
bral, Buog jih  zažgi, nam est 
jih  pustit, da pridejo  lju 
dem  tu  m o ke!

Za konac naj vam  še tuo 
le povjem : N i bluo potrjeba  
napisat u «Com itato redazio
nale» im ena od Renza Mar
šjela. T isto  je  bluo od vič. 
Sam uo po argom entih, po 
pisanju  in šoštanci pisanja  
se zastop, da je notar tudi 
tele zvesti M ušolinju berša- 
Ijer.

Vas pozdravja  vaš
Petar Matajurac

PISE
PETAR
M ATAJURAC
” La Voce del Friuli Orientale, ,  
Zastonj po edikolah
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

G R M E K  

Gasilci iz treh dežel na Kvatarinci

MILAN
Na 4. sep tem b ra  s ta  se po ročila  v M ilanu M assera  An

dre ina  iz M ašer in  C aruana  N ino, ki videm o na  Ijep i sliki.
G erm ano, Luciano in  usi p r ija te lj želio A ndrein in  N inu 

use n a rb o ljše  v skupnem  življenju.

Gasilci z Am olstein, Jeseni
ce, Moggio - Cam porosso so 
daržali v fcarst mlado gar-

mišfco gasilsfco s/cupino

K a r ne v jaš  od  kerega  k ra 
ja  začet, začni od k ra ja .

T akua  m orem o reč, de je 
kva ta rin ca  letos začela v 
m agli in  je  končala  s son- 
cam .

ž e  p re d  deveto u ro  v Plat- 
cu  so se začel zb j e r a t  ljud je .

Pohod  do Sv. M artina  je 
sklicu  puno  m ladih , četudi 
je  daž p raš il in  m agia ni p u 
stila, da  b i človek videl od 
b rega  u  brieg.

Puno  se jih  je  začelo p lje s t 
go r po  grif, k a jša n  ku  koze, 
k a jša n  je  p ihu , ku  ra sp ra n  
m jeh , k a jšan  se je  u stav ju  
n a  usak im  počivale, k i je  
sreču , k a jšan  z ru k sak am  na 
ram anah , k a jšan  z o trokam , 
pa  usi z veseljam , ste  p ra 
vim  vesel jam  u  sarcu .

K va ta rinca  za G arm ičane 
je  bil zm je ran  p razn ik , ki je 
zak ljuču  težke p o lje tn e  dela, 
p razn ik , ki je  p a rn esu  jesen 
sko p a rd je lo , in  n a je  b lua  
d o b ro  ali slabo, je  b ilo  tiste  
pard je lo , ki je  pustilo  p re 
n e s t težko zim o, in  p reživet 
do pom lad .

D onas m ore  b it n je  takua , 
drugače je  življenje, p a  ve
selje, ki zm jera j uživa usak  
človek, ki na  K vatarinco  p r i
de na  Sv. M artin , je  osta lo  
le tis te , je  ku  deb u si tieli 
zahvalit Sv. M artin a  za lje- 
to, ki gre h  k ra ju .

C je rku  n a  v a rh  b rega  je 
zm je ra j p re m a jh n a  za zb ra t 
use  tis te , ki p r id e jo  n a  varh  
(b o  p o trje b n a  p o s tro jit , če 
nečem o, da  se p odere!) in 
m islem , da  obedna m aša  na 
tak u a  zbere  oku  u ta r ja  ljud i

ku tis ta .
Po m aši p a  se zbere jo  sku 

pine po trau n ik u , ki fan tje  
z b ližn jih  vasi očedejo za 
tis t  guad  in  z ruksakov, b o rš  
in  s tava juču  p rid e jo  uon  
use  te  dobre  reči, ki naše 
m am e znajo  p rap rav t.

N a Plešišč m lad i fan tje  že 
vič lje t p r ip ra v ja jo  «Pašto- 
šuto» za use tis te , ki so par- 
prav li pohod  iz P latea , p a  ne 
usi se varne  j o za čašam  iz 
varha , k je r  je  b u o jš  a ja r  
ko t u sak a  «Paštašiu ta» .

D obar a ja r  in  k a jšan  ko- 
zarc  v ina in  začnejo  skup i
ne p je t, in  usi p o je jo  use n a 
še s ta re  in  nove pesm i.

Use navadne težave, ki so 
m ed  ljudm i, se tu  an  k ra t 
zgube, u sak  je  p u s til svojo 
m ajhano  ali veliko hudob- 
n ijo  dol za k ra jan , (k je r  m o
re  b it, da je  b la  p re težk a  za 
jo  p a m e s t daj n a  v a rh )  in 
se ču je  lahan  in  z us jem  pa- 
rja teu .

K ar, težkua, tud i zadn ji 
človek se sp u s ti po stazi dol 
p ru a t  P lešišču al n a  Prieva- 
lo, Sv. M artin  ostane  gou, ti
š ina  bo nazaj k ra j telega 
va rha  za eno d rugo  lje to , in 
sam ua usako  an  ta rk a j kako 
kimeti ške vriskan je , zm je- 
ram  bu j riedko, p re lom  n je 
ga gorsk i m ier.

K a r sm o p arš li n a  Pleši- 
šče, je  b il ljudsk i p las  že use 
op laknu  iz loncu  in  «bari
gli», in  n am  n ia  osta lo  ku 
rau n o  jo  po tegn it do Prie- 
vala, ta m  k je r  so naši te 
m ladi nap rav li še drug i «buf
fet» in  b rea r.

Tle p a  p razn ik  je  bil že 
n jeko  drugače, so b ili le ti
sti lju d je , m ore  b it k a jšan  
več, pa  n ja  im el vič tis ti o- 
kus, ki sm o ga čul n a  varh

brega.
Tle sm o bili nazaj v našim  

sv jetu , u  naših  težavah, v 
našim  loncu: do P rievaia  p r i
de lepa ašfa ltie ran a  e jes ta  
in  človek n iem a vič ca sa  za 
se o tre s t svoje neum nosti.

Gasilci iz tre h  dežel, z 
Jugoslavije , I ta lije  in  Au- 
s tr ije , so n am  pokazal, ka- 
kua  m u o ra  b it človek p r i
p rav ljen , če se hoče b ran it, 
pom agat se b ra n it  od  tis tih  
nasreč , ki d o s tk ra t napadajo  
n jega  življenje.

M uoram o reč, da gasilci 
so n am  čudovitno  pokazal, 
k akua  so o rgan iz iran i za ga
sit ogin, v k ra tk im  času  lah 
ko, m alo  ljud i, spe je jo  vodo 
in  jo  m eta  j o n a  ogin in  use 
skupine, četud i so iz vič de
žel, im ajo  le tis ti šištem a.

M uorem o zahvalit gasilce 
iz A rnolstein , K obarida , iz 
M ožača (M oggio) in  žabn ic , 
k e r so tak u a  dokazal, da bi 
bilo  b u o jš  se o rgan iz ierat po 
tis ti p raksi, ki oni so udo- 
bili iz puno  lje t esperience, 
tak u a  ki so poviedali p re d 
stavnik i skupin , k ad a r so od
govorili n a  zahvalne besiede 
garm iškega župana.

Po tem  p a  veselica na  brea- 
ri, in  p e tje  za usak im  gar- 
m an, use  je  tra ja lo  do nuoč 
in  še potle.

K a r sm o se v račal dom u, 
doskuoze K analac, P la tac  in 
B ardo, sm o videli k jek  n o 
vega v te lih  vaseh, hiše čed
ne, p o t  čedno, fabriko... in  
tuo le  se n am  je  zdielo nar- 
ljeuši p razn ik  za uso  našo  
m ajn an o  a lepo deželo.

A. C.
*  *  *

GRMAK - PODBONESEC

S ta  se p o ročila  p r i  ejerkvi 
Svete M arije  na  L jesah  v 
sabo to  27. sep tem b ra  M ari
na  Gus s ta ra  25. lie t iz Pe- 
ta rn ie la  in  Cam illo M elissa 
s ta r  26 liet iz T arčeta .

Oam illo M elissa je  P rov in 
cialni ko n se lje r PSD I. M la
dem u p a ru  želim o use n a j
boljše  v skupnem  življenju.

*  *  *

GRMAK

Dne 26. sep tem b ra  ob 
20.00 u r i je  bil sk lican  v 
G rm iškem  kam unu, občin
ski svet. Zlo in te rešan t, in 
važni so b li p rob lem i, o ka
te rih  so govorili.

Za to le riun ion , ki je  tra- 
tala , na  posebno  vižo, g rad 
bene p rob lem e, je  bil pova
b ljen , za tehnično  stran , 
Arh. Z ora ttin i. Pokazu je 
progete, ki je  n ap rav u  o ti
s tih  vaseh, ki im a jo  vič m ož
n o st za se a rše rit.

K onšiljo , ki je  ap rovu  n je 
ga «piano edilizio», je  disku- 
tu  use  t is te  p rob lem e, ki 
m ore jo  p r id  potle , k a r  bo 
p o trieb a  zidat. Se čaka  sada  
odgovor kom peten tn ih  o b la 
sti.

Ob 19.00. u r i istega  dneva 
se je  konsej srečal z rapre- 
zen tan ti Zveze B eneških  iz
seljencev P.J.K., tra ta l  so 
p rob lem e g radben ištva  in  
ežam inal tis te  velike težave, 
ki s reč ja jo  em igran t, k a r  se 
u rač ja jo  darnu. (K i n jem ajo  
hiše in  ne  znajo  kam  iti) .

O bčina in  Izseljenci Bene
ške Slovenije so se pogovo
rili tu d i o u sieh  d rug ih  p ro 
b lem ih  em igracje  in  so sk le 
nil za skupaj sodelovat za 
reševan je  problem ov.

R.C.

SOVODNJE

TRČMUN

V sabo to  27. sep tem b ra  
s ta  se po ro č ila  M arco M arti- 
nig, s ta r  29 liet iz Bornove 
h iše  in  M anuela M iani, s ta ra  
20 lie t iz Čedada. M arco in 
M anuela s ta  p rv i p a r  od t i 
stih , ki so se zadn je  lie ta  že
nil n a  T arčm u n u  in  ki je  šu 
živet v laške.

N ovičam  želm o puno  zd ra 
vja in  veselja  in  deb se p re 
ča varn il v našo  vas.

DUŠ

U zadn ji številk i Novega 
M a ta ju rja  sm o pisal, da  nas 
je  zap u stu  A ugusto Dus - 
T am ažu po  dom ače. Sada 
ob ljav ljam o njegovo sliko v 
spom in  vsem  p a r  j a tei jam  
dom a in  po svetu  ki so poz
nali, im eli rad i in spoštovali 
uglednega m oža.

BARDCA

Umaru je Gildo Carlig

Na dan  6. avgusta  je  po 
dugi in  neodpustljiv i boljez- 
ni u m aru  u čedajskem  špita- 
lu  Gildo Carlig. Im eu  je  62

ljet.
R a jn ik  G ildo je  b iu  b ra t 

od znanega godca Vigiona 
K arliča, ki je  tud i on  u m aru  
p red  nekaj leti. T akuo Vi- 
gion ko t G ildo s ta  b la vojna 
invalida.

Gildo je zapustu  u  veliki 
žalosti ženo Gino, hčerko  
M ichelo, k i je  po ročena  u 
H ostn im , navuode, žlah to  in 
p rija te lje .

N jega pogreb  je  b iu  u Sa- 
vodnjah , u  č e ta rtak  7. avgu
sta. B iu je  d obar in  pošten  
m ož in  takega bom o o h ran i
li u  večnim  spom inu.

Za drugačan plan na 
Matajure

Tudi kom unisti savodenj- 
skega kam una  so se zbrali 
an  p a r  tiednu  odtod, za p re 
gledati na tančno  prob lem e 
od  p roduk tivnega  p lana  za 
M ata ju r. D ost k r itik  je  par- 
šlo od  ljud i an  sad a  tud i ko 
m un isti se u p raša jo , ki bo 
nucalo  ‘ljudem  od vasi, ki so 
oku brega, ta jša n  plan . Du- 
ga d iskušion  je  spe j ala  po- 
triebe, de se zberejo  spet 
M ata ju rc i an  naj se poguo- 
r ijo  od vsega, k a r je  p a m e t
no naprav it; posebno  u s ta 
noviti kooperativo  za sviet, 
za p ro d u k cijo  m liečnih  par- 
dielku an  za turizem . T u ri
zem  pa  m uore  zaries b iti u- 
til dom ačim  ljudem . P red  
m alo dni so se lju d je  zbrali 
s fam o štram  G ujonam  an  so 
tu d i p a rp ra v e  za n asto p  e k 
sp e rtn ih  ljudi.

ŠPETER
Tri cisterne m ateriala iz 

artezijske jame
O p ro te s tih  ljud i, ki žive u 

s ta r i šuoli u  š p e tru , sm o 
m uorli že v ičk ra t p isa t.

Povjedali sm o, da ni fun- 
c ion iru  sredun jak , da je  biu

p ren ab asan  in  da je  sm ar- 
dielo deleč naokuole.

Publikal sm o tud i fo tog ra
fijo.

Sada je  nova kom unska 
am in iš trac ion  s red u n jak  o- 
čedla. Peljali so p roč tr i av- 
toc is te rne  dre..., nu, ja, saj 
s te  m e zastopili.

V prašam o se, kakuo sm o 
m ogli p reživiet ta rk a j ca jta  
u  tak i sm ra ji. Lahko bi b la 
nas ta la  ko lera  al pa «salmo- 
nellosi» k o t dol u  Napoli.

R. T.

ČEDAD
V sredo  24. sep tem b ra  nas 

je  zapustil T om asetig  E lio  
s ta r  sam ua 56 liet. R o jen  je 
bil na  T ru šn jem  in  že m lad  
se je  z družino  p rese lil v 
Čedad. V II. svetovni vojni 
je  bil u je t in  odpejan  v Da
chau, k je r  je  o stu  2 lieta. 
D jelu je  ko t ekonom o že 33 
lie t v čed a jsk em  šp ita lu . 
Pogreb je  b iu  u  p e ta k  26. 
sep tem b ra  p o pudan  na  če- 
d a jškem  b rito fu .

Tudi uslužbenci šp ita la  so 
ga im jel v veliki časti. Bil je 
človek rjed k ih  besjedah , p u 
no dejan j.

Žalostni d ružin i in  žlahti 
na j gre naše globoko soža
lje.

N A B O R I E T

Veliko veselja  je  p am eslo  
v družino  ro js tvo  m ale Elia- 
ne, ki se je  rod ila  v Gemon- 
sk im  šp ita lu . M ali čičic, ki je 
p rva  hči T iziane in  M assim a 
R ossetto  želim o puno  zdra- 
v lja  in  sreče v življenju.

SV. LENART

U p an d e jak  22. sep tem bra  
je  po  dugi bo ljezni u m aru  u  
čedajskem  šp ita lu  Paolo  R u 
d i. ž e fu  iz Dolenj anega. 
Im eu  je  sam ua 54 ljet.

R a jn ik  Pauli je  bil puno  
lje t p a r  po lic iji OP .S.) in  je 
po ročiu  znano gospo Jole 
G ariup, iz šk ra to v eg a . Z apu
šča n jo  - m lado  ženo - s ina  
E rm an a  in  hči M anuelo. 
N jem  in ž lah ti na j gre naša 
tolažba.

G asilci iz treh dežel na Prevalu

' , \  Lesena okna 
'ill in balkonska vrata

Vam nudi po ugodni ceni

(Joško - Giuseppe Cucovaz)

Špeter -  S. Pietro al Natisone

Finestre e  porte  
in legno per balconi

A prezzi vantaggiosi

via Roma, 151 - Tel. 727131


